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    MONOGRAFIJA 130 GODINA HRVATSKE PČELE

ČLANARINA SAVEZU ZA 2012. GODINU
Članarinu Savezu pčelari plaćaju isključivo putem svojih pčelarskih udruga, a za 2012. godinu 
članarina iznosi 225,00 kuna. Članarinu Udruge trebaju uplatiti što žurnije, a blagajnike molimo 
da nam istu što prije doznače na naš žiro račun: 2484008-1100687902 te odmah pošalju i uredni 
popis s točnim podacima članova koji su izvršili uplatu članarine, kao i kopiju uplatnice kojom je 
uplata doznačena.

PRETPLATA NA "HRVATSKU PČELU"
Pretplatnici plaćaju direktno na Savez pretplatu za časopis, koja za 2012. godinu iznosi 270,00 
kuna. Pretplata se plaća na žiro račun: 2484008-1100687902. U pozivu na broj upisati svoj pret-
platnički broj te kopiju uplatnice doznačiti Savezu.

PRETPLATA NA ČASOPIS "HRVATSKA PČELA" ZA
INOZEMSTVO U 2012. GODINI

Pretplata za inozemstvo iznosi 39 eura za 2012. godinu.
Uplatu izvršiti odmah na devizni račun.

IBAN: HR2524840081100687902
SWIT: RZBHHR2X

HPS

Monografija 130. godina Hrvatske pčele na 240 bogato ilustriranih stranica 
donosi tri cjeline o povijesti "Hrvatske pčele" koje su, svaku za sebe, obradili 
autori dr. sc. Stjepan Srešan, Stipan Kovačić, dr. med. i Mario Fišer, prof.

Monografija: - tvrdi uvez
        - 140 strana
        - veličina - 21 x 27,5 cm

Zainteresirani pčelari Monografiju mogu naručiti po cijeni od 150 kn + po-
štanski troškovi u Hrvatskom pčelarskom savezu na tel: 01/4819-536, fax: 
01/4852-543 ili na e-mail pcelarski-savez@zg.t-com.hr

S
ukladno zaključcima sastanka održanog 
u Križevcima 11. siječnja 2012. godine 
između ravnatelja Hrvatske poljopri-
vredne agencije dr. sc. Zdravka Bara-

ća i predsjednika Hrvatskog pčelarskog saveza 
Martina Kranjeca, donesena je odluka o poseb-
nim cijenama usluga Laboratorija za kontrolu 
kvalitete meda za pčelare, članove Hrvatskog 
pčelarskog saveza.

Redovite cijene usluga u području sustava kontrole 
ocjenjivanja kvalitete meda koju provodi Laboratorij 
za kontrolu kvalitete meda u Križevcima usvojene 
su na 20. sjednici Upravnog vijeća HPA održanoj 
6. prosinca 2011. godine, a potom i objavljene na 

službenoj internetskoj stranici Hrvatske poljopri-
vredne agencije www. hpa.hr.

Prema odluci i zajedničkom sporazumu HPA i 
HPS-a, pčelari - članovi Hrvatskog pčelarskog sa-
veza na objavljeni Cjenik usluga sustava kontrole 
ocjenjivanja kvalitete meda ostvaruju dodatnih 10 
posto popusta na redovito propisane cijene, uz 
uvjet da prilikom plaćanja predoče dokaz o član-
stvu u Hrvatskom pčelarskom savezu ili će HPS 
dostaviti Laboratoriju za kontrolu kvalitete meda 
popis pčelara članova pojedinih pčelarskih udru-
ga, potvrdio je ravnatelj Hrvatske poljoprivredne 
agencije dr. sc. Zdravko Barać.

A K T U A L N O S T I

Pčelari - članovi HPS-a ostvaruju 10 posto 
popusta za kontrolu kvalitete meda u Križevcima!

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela
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K O L U M N A
mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u

Nova sezona, ista nada

P
red nama je nova sezona i nadamo se do-
broj godini od koje očekujemo da poravna 
loše rezultate prošle i pretprošle godine. 
Uspješnost pčelarenja temelji se na posti-

zanju većih viškova u dobrim godinama i u ostvari-
vanju boljeg rezultata od prosjeka u lošim godinama, 
u godinama kada je ponuda meda na tržištu skro-
mna, ali zato je cijena veća.

U dobroj godini svi su zadovoljni i uspješni, dok 
se u slabijim godinama situacija drastično mijenja. 
Izrazito dobre i izrazito loše godine pravi su filtar 
za početnike. Početak pčelarenja u dobrim godi-
nama za početnika često zna biti pogubniji nego 
početak u lošim godinama. Zašto? Događa se da 
takav pčelar sa skromnim pčelarskim znanjem te 
nedovoljnim iskustvom, ponesen punim košnicama 
meda, olako donosi odluku o znatnom povećanju 
broja košnica i trajne primjene „stalne (vlastite) teh-
nologije“ koja je sigurno prava jer je polučen odličan 
rezultat. Naizgled sve je jasno: košnica, razvoj za-
jednice, odlasci na pčelinjak, pčelarenje se shvaća 
kao igrarija i dobra zarada, a sve one priče koje se 
pričaju među pčelarima rezultat su nesposobnosti 
onih koji ih pričaju. No, onda dođu zaredom slabe 
godine i sve ono što je odredilo „stalnu tehnologiju“ 
više ne daje zadovoljavajući rezultat. Paradoksalno 
je da početak pčelarenja u lošim godinama često 
stvara kvalitetnije pčelarske temelje, koraci u stva-
ranju vlastite tehnologije pčelarenja su odmjereniji, 
a investicije racionalnije.

Pripreme za ovogodišnju sezonu već su učinjene u 
kolovozu prošle godine, pa ako su pčelinje zajednice 
brojčano jake, na kvalitetnom medu i zdrave, onda 
nam predstoji upravljati njihovim razvojem tako da 
dostignu što veći broj pčela i uđu u glavnu pašu u 
optimalnom stanju. Optimalno stanje pčelinje za-
jednice određeno je odnosom sakupljačica i kućnih 
pčela prema leglu. Optimalno stanje zajednice pre-
sudno je za srednje i slabije paše, takve kakve smo 
uglavnom imali u dvije protekle sezone. U godinama 
s jakom pašom pčelinja zajednica se praktički sama 
uz minimalnu pomoć pčelara transformira iz maksi-
malne brojnosti u optimalno stanje.

Prošlogodišnje proljeće na mom pčelinjaku je obeća-
valo, zatim je zahladilo, a bagrem djelomično promr-
zao i kao rijetko kada uranio. Dostupni meteorološki 
podaci nisu ulijevali optimizam, prognoza je ukaziva-
la na prohladno razdoblje za cvatnju bagrema. 

Sve je ukazivalo kako zajednice treba pripremiti, na-
žalost ne za jaku pašu već za laganiju kratkotrajnu 
pašu. Na AŽ 10-okvirnim košnicama matične re-
šetke su stalno u košnicama dok ih kod nastavljača 

(LR, Farrar i kombinacija) stavljam u košnicu na prvi 
LR nastavak tek prije bagremove paše. Matične re-
šetke, iz zdravstvenih razloga i obiteljskih obveza, 
nisam postavio deset dana prije početka paše kao 
što sam planirao, već na prvi dan paše. Znao sam da 
su odnosi u pčelinjoj zajednici za mene nepovoljni 
(ne i za pčele, baš ih briga!). Unos bagrema više je 
ličio jačoj podražajnoj paši nego uvijek željenoj jakoj 
bagremovoj paši. Vrcanje je pokazalo kako su AŽ i 
LR izjednačene, čak s malom prednosti za AŽ. A što 
bi tek bilo da matične rešetke na nastavljače uopće 
nisu postavljene, te leglo koliko - toliko ograničeno! 
Slijedila je paša kestena i sušno ljeto u jednoj od 
šest najtoplijih godina od kada se mjeri temperatu-
ra na Griču. Pčele nikada ne ostavljam bez nužnog 
minimuma od 5 do 10 kg meda čak niti u trenutku 
vrcanja kada se paša nastavlja na pašu, a pogotovo 
ne u ljetnom vrcanju, što se pokazalo itekako isprav-
nom odlukom. Pčelama njihovo, a pčelaru njegovo 
-  upravo tim redoslijedom. Za uzimljenje je bila po-
trebna dopuna od svega 2 kg šećera, a meni uku-
pno 39 kg  po košnici (izvrcani med/broj „izzimljenih“ 
pčelinjih zajednica). 

Nadamo se dobroj godini i naš trenutni zadatak je 
pridonijeti maksimalnom razvoju pčelinje zajednice. 
Međutim, treba se stalno prilagođavati pčelinjoj paši 
i vremenskim prilikama, a uz to se nadati – pčelar-
skom jack-potu! Za pčelare s dosta sezona iza sebe 
„stalna tehnologija“ ne postoji, oni slijede Preradovi-
ćev stih: „Stalna na tom svijetu samo mijena jest.“ 
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Radovi na pčelinjaku u veljači

Stjepan Vuković, prof. 
- pčelar i član PD Zagreb

Ako smo pčelinju zajednicu uzimili s nedovoljnom količinom hrane i ukoliko ista u košnici nije 
raspoređena na odgovarajući način, tijekom ovog mjeseca zbog još uvijek hladnog vremena i po-
većane potrebe za hranom, često se zna dogoditi i uginuće pčelinje zajednice. Kako do toga ne bi 
došlo, prvom prilikom kada pčele izlaze iz košnica najbolje je prazne okvire zamijeniti punim okvi-
rima meda, a u svakom slučaju pčelama iznad zimskog klupka dodati šećerno - medeno tijesto. U 
ovom mjesecu dodavanjem šećerno - medenog tijesta možemo i maticu poticati u bržem polaga-
nju jaja. Nedostatak dovoljne količine hrane u košnici uzrokuje smanjeno leglo ili odsutnost istog, 
gladovanje i u konačnici - uginuće pčela.

V
eljača je posljednji zimski mjesec u kojem 
je vrijeme još uvijek dosta hladno, međutim 
u njenoj drugoj polovici dani postaju duži, a 
noći kraće. Mnogi je nazivaju i veljačom - 

prekretačom jer tijekom mjeseca zna iznenaditi svo-
jim prevrtljivim vremenom, lijepim i toplim danima iz-
mamiti pojedine biljke, a onda naglo zahladiti.

Tako u veljači, kao posljedica blagih zima, cvjeta vi-
sibaba, šafran, a može procvjetati i lijeska koja pče-
lama daje veliku količinu cvjetnog praha. Tijekom je-
seni lijeska formira zametke resa koje miruju, a lijepo 
vrijeme ih izmami na cvatnju. 

U pčelinjoj zajednici životni procesi se nastavljaju, 
pa iako je vani hladno i pčele slabo izlaze iz košnica, 
matica polaže sve više jaja u stanice saća i površi-
na pod leglom se sve više povećava. Osim meda, 
koji se sve više počinje trošiti, pčele troše i cvjetni 
prah jer se bez njega pčelinje leglo ne može razviti. 

Potrošnja meda u ovom mjesecu se kreće oko 2 ki-
lograma po pčelinjoj zajednici.

Radovi u ovom mjesecu svode se na:
obilazak pčelinjaka i prvi vanjski letimičan pregled;•	
kontrola hrane;•	
zdravstvena kontrola.•	

OBILAZAK PČELINJAKA I PRVI VANJSKI LETIMI-
ČAN PREGLED
Kao i u proteklim zimskim mjesecima, tijekom ovog 
mjeseca nastavljamo s obilaskom pčelinjaka zbog 
uočavanja određenih nepravilnih stanja na njemu i 
oko njega, nastalih kao posljedica nepovoljnog vre-
mena, životinja ili drugih uzročnika koji mogu bitno 
utjecati na biološki život pčelinje zajednice. Tijekom 
veljače u pojedinim godinama zna biti dosta snijega, 
pa isti treba ukloniti s krovova košnica i ispred njih, 
jer čim se pojavi koji topao i sunčan dan pčele kre-
ću na pročisni izlet i u potragu za vodom i hranom. 
Upravo u ovom mjesecu nastaje kritično stanje što 
se tiče potrebe pčela za pražnjenjem neprobavlji-
vih tvari i opskrbe pčela hranom jer pojavom legla, 
sada u veljači, na 2 do 3 okvira povećava se potroš-
nja meda i cvjetnog praha, a istovremeno se duplo 
brže nagomilavaju neprobavljive tvari iz hrane kojih 
se pčele nastoje riješiti. Tijekom ovog mjeseca, u 
vrijeme toplih dana, kada pčele izlaze izvan košni-
ca posebnu pozornost treba obratiti na zajednice u 
koje se sumnja  da nemaju maticu jer pčele iz drugih 
košnica to osjete i nastoje iz takve zajednice opljač-
kati med što je uvod u grabež na pčelinjaku. Takvim 
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pčelinjim zajednicama treba dodati nukleus ili ih 
spojiti sa susjednom pčelinjom zajednicom, ukoliko 
se u istoj nije pojavilo trutovsko leglo, odnosno uko-
liko pčele radilice nisu počele obnašati maticu pa 
nesti neoplođena jaja iz kojih će se izleći trutovi. Ako 
se pak to dogodilo, tada takvu zajednicu maknem s 
pčelinjaka i pčele istresem na novinski papir, a koš-
nicu spremim tako što okvire sa trutovskim leglom 
pretopim u vosak, dok ostale okvire ostavim za dalj-
nju upotrebu. Znači, tijekom ovog mjeseca svaka-
ko treba napraviti vanjski letimični pregled pčelinjih 
zajednica, a to je uvijek najbolje kada pčele izlaze 
izvan košnica. One košnice iz kojih pčele ne izlaze 
tijekom pročisnog izleta treba pregledati jer postoji 
sumnja na uginuće pčela, međutim moguće je i da 
one nemaju potrebu za pročisnim izletom. Košnice 
u kojima su pčele uginule treba zatvoriti kako ne bi 
izazvale grabež na pčelinjaku. Ukoliko ispred košni-
ca ili podnice vidimo izgriženog saća i voštanih po-
klopaca ili ostataka pčela, znajmo da je u njima miš 
ili rovka. U svakom slučaju, u ovo doba prvi vanjski 
letimični pregled je od izuzetnog značaja, kako za 
pčelinju zajednicu tako i za cijeli pčelinjak. 

U nekim godinama tijekom veljače vrijeme zna biti 
tako lijepo i toplo pa omogućuje pčelarima u ovom 
mjesecu i prvi pravi proljetni pregled pčela.

KONTROLA HRANE
Ako smo pčelinju zajednicu uzimili s nedovoljnom 
količinom hrane i ukoliko ista u košnici nije raspore-
đena na odgovarajući način, tijekom ovog mjeseca 
zbog još uvijek hladnog vremena i povećane potrebe 
za hranom, često se zna dogoditi i uginuće pčelinje 
zajednice. Kako do toga ne bi došlo, prvom prilikom 
kada pčele izlaze iz košnica najbolje je prazne okvire 
zamijeniti punim okvirima meda, a u svakom slučaju 
pčelama iznad zimskog klupka dodati šećerno - me-
deno tijesto. U ovom mjesecu dodavanjem šećerno 
- medenog tijesta možemo i maticu poticati u bržem 
polaganju jaja. Nedostatak dovoljne količine hrane u 
košnici uzrokuje smanjeno leglo ili odsutnost istog, 
gladovanje i u konačnici - uginuće pčela. Dok je još 
uvijek hladno vrijeme pčelama se prakticira prihrana 
čvrstom hranom, a kada otopli i vrijeme se ustali - 
tada se može pristupiti i hranjenju tekućom hranom, 
ali nikako u ovom mjesecu.

ZDRAVSTVENA KONTROLA
Tijekom ovog mjeseca često u pojedinim pčelinjim 
zajednicama znamo naći zaprljane okvire i saće 
pčelinjim izmetom zbog proljeva ili nozemoze, sto-
ga takve okvire treba ukloniti iz košnice kako ne bi 
bili uzročnik daljeg razvoja bolesti. Ako je zajednica 
slaba, treba ju pregraditi na onoliko okvira koliko 
zauzima i dodatno utopliti jer za razvoj legla i do-
voljne količine hrane nužno joj je potrebna i topli-
na. Zajednice koje nisu na odgovarajući način liječe-
ne protiv varooze u ovo vrijeme dosta su oslabile ili 
jednostavno - uginule.

Samo zdrava i jaka zajednica s dosta hrane garan-
cija je uspjeha u nadolazećoj pčelarskoj sezoni ko-
joj se svi mi veselimo i koju željno iščekujemo.
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Kako spasiti pčelu?

Pčela je osnovna žrtva nozemoze, a ujedno i njen najbolji prenositelj na druga mjesta. Stoga je 
najvažnije vršiti tretiranje radi smanjenja zaraze i bolesti, osobito u jesen i proljeće. Za to tretiranje 
pripremam otopinu hrastove kore, koja se može kupiti u biljnim ljekarnama, no može se i samostal-
no pripremiti. Ako se hrastova kora priprema samostalno, treba pripaziti da se njena priprema vrši 
u proljeće sa mladih hrastovih grana debljine oko 6 cm. Kora mora biti zdrava, glatka i sjajna. Stara 
i ispucana kora na kojoj ima lišajeva nije dobra. Koru treba usitniti (samljeti) i osušiti.

T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

S
udeći prema stanju u pčelarstvu i gubicima 
ove godine, u Dalmaciji možemo reći da je 
pčela stvarno ugrožena. Zbog toga, ovim 
tekstom dajem svoj mali doprinos za opsta-

nak pčele.

U borbi za zdravlje pčela i razvoj pčelarstva aktivnosti 
se potpomažu i laičkim i alternativnim metodama koje 
se osobito intenziviraju u slučajevima:

kada službena znanost ne postiže dobre rezul-•	
tate u borbi protiv raznih bolesti pčele;
kada su sredstva i lijekovi dostupni na tržištu •	
veoma skupi (kako narod kaže – pojede slama 
kravu);
kada sredstva koja proizvode velike farmaceut-•	
ske tvrtke u liječenju pčele ostavljaju rezidue u 
pčelinjim proizvodima:
kada se pojavljuje trgovačka pohlepa za do-•	
brom zaradom u tuđoj nevolji i bolesti (bolesti 
pčela u ovom slučaju).

U svom radu se uvijek treba koristiti dostignućima su-
vremene znanosti, ali i otkrićima običnih ljudi, jer oni 
zajedno predstavljaju sveukupno znanje koje, napo-
sljetku, treba vratiti ljudima i prirodi.

O problemima ekološkog tretiranja pčela protiv varoe 
pisao sam u „Hrvatskoj pčeli“ br.  2, 2004. godine, 
gdje sam, između ostalog, naveo i ponovno ističem:

treba težiti ekološkom tretiranju pčela, jer mi-•	
slim da za svaku bolest postoji lijek ili pomoć 
iz prirode;
izrada sredstava za jačanje pčele u borbi protiv •	
bolesti treba biti što jednostavnija i što jeftinija, 
kako bi se efikasna sredstva moglo koristiti što 
masovnije;
primjena i tretiranje pčela mora biti što jedno-•	
stavnija i kratkotrajnija;
sredstva za zaštitu ili jačanje pčela •	 ne smiju 
ostavljati rezidue u pčelinjim proizvodima.

U posljednje vrijeme se javlja sve veća potreba za 
spašavanjem pčele, ne samo od varooze, već i od no-
zemoze, stoga ću ovdje pokazati kako se borim protiv 
jedne i druge bolesti, te kako se mogu jednostavno 
napraviti sredstva za pomoć pčelama.

O NOZEMOZI
U posljednje vrijeme smo svjedoci sve većih gubita-
ka pčela zbog Nosema ceranae. O simptomima i o 
samoj bolesti rečeno je u našem časopisu „Hrvatska 
pčela“, kao i na mnogim drugim pčelarskim skupovi-
ma koje organizira Hrvatski pčelarski savez.

U svom radu nisam imao na raspolaganju mikroskop-
ske analize, ali uvijek sve pojave pomno pratim i pro-
matram makroskopski.

Mjesta zaraze pčele Nosemom ceranom kao i No-
semom apis:

pojilo•	
pčela•	
košnica i okviri sa saćem•	

Prenošenje i širenje ove bolesti vrši sama pčela, kao i 
pčelar, a to je krug koji treba prvog prekinuti.

Antiseptično sredstvo koje koristim je hrastova kora.
Hrastova kora od svih biljaka ima najviše tanina. Kao 
antiseptično sredstvo se može koristiti i kadulja i ori-
gano, međutim, hrastova kora je najefikasnija zbog 
velikog postotka tanina.

Poznato je da se hrastova kora oduvijek koristila u 
liječenju ljudi i domaćih životinja, osobito u liječenju 

Ivan Šiškov, dipl. oec.,
pčelar, Kaštel Sućurac
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crijevnih bolesti. U pravilu su uzročnici bili razni mi-
kroorganizmi koji su izazivali upale i proljev. Puder 
od hrastove kore se koristi protiv gljivičnih oboljenja 
na nogama ljudi. Kod liječenja ljudi sa hrastovom ko-
rom navodi se da tanin djeluje kao adstringent, tj. 
steže tkivo i krvne žile, stoga kora hrasta pomaže 
protiv proljeva, grčeva, čireva te unutarnjeg i vanj-
skog krvarenja.

Tanin zgrušavanjem bjelančevina, bakterijama i mi-
kroorganizmima oduzima hranjivu podlogu te time (i 
hrastova kora) ostvaruje svoje protuupalno i antisep-
tično djelovanje.

POJILO
Poznato nam je da se u otvorenom pojilu već nakon 
nekoliko dana sakuplja sluz na okolnim stjenkama, 
koja je zasigurno puna raznih mikroorganizama, pa i 
nozeme. Kada u kantu ili neku drugu posudu nariba-
mo hrastove kore i isjeckamo hrastovih grana, sluz se 
ni u u duljem periodu neće nakupljati. Na ovaj način 
pojilo više neće biti izvor zaraze. No, ukoliko ovo ne 
napravimo, uzalud liječimo pčele jer se one na pojilu 
opet zaraze. U ovu svrhu u pojilo naribam i potopim 
hrastove kore i isjeckam hrastovih grana - oko 50 g 
po litri vode, što će izvršiti trajnu dezinfekciju vode.

PČELA
Pčela je osnovna žrtva nozemoze, a ujedno i njen naj-
bolji prenositelj na druga mjesta. Stoga je najvažnije 
vršiti tretiranje radi smanjenja zaraze i bolesti, osobito 
u jesen i proljeće. Za to tretiranje pripremam otopi-
nu hrastove kore, koja se može kupiti u biljnim lje-
karnama, no može se i samostalno pripremiti. Ako se 
hrastova kora priprema samostalno, treba pripaziti da 
se njena priprema vrši u proljeće sa mladih hrastovih 
grana debljine oko 6 cm. Kora mora biti zdrava, glatka 
i sjajna. Stara i ispucana kora na kojoj ima lišajeva nije 
dobra. Koru treba usitniti (samljeti) i osušiti.

U 1 litru vode staviti 300 g hrastove kore i lagano ku-
hati od 10 do 15 minuta. Ostaviti u vodi još 24 sata 
uz povremeno gnječenje. Potom procijediti otopinu 
stiskanjem i držati u boci za cijelu godinu.

Ova taninska otopina daje se pčelama s hranom u 
obliku sirupa ili pogače.

Po litri šećernog sirupa (1:1), kao i po kilogramu poga-
če, dodavao sam po 3 ml taninske otopine, uz mije-
šanje. U jednu pčelinju zajednicu davao sam oko 3 dl 
sirupa, i to u hranilicu i po satonošama. Ovo tretiranje 
je dobro ponavljati svaka 3 do 4 dana, 3 do 5 puta. 
Smatram da je ovaj tretman potrebno obavezno raditi 
u jesen i proljeće, uz jedan neobavezan ljetni tretman.

Međutim, smatram da je bolje davati taninsku otopinu 
u pogači jer:

pčele pogaču jedu dulje te je efikasnost veća;•	
davanje pogače je jednostavnije;•	
trošeći pogače pčele je ne unose u med;•	
hraneći se pogačom tanin se dulje zadržava u pro-•	
bavnom traktu pčele, a time je i efikasnost veća;
u pogaču dodajem i 4 posto peludi, što dodat-•	
no jača pčelinji imunitet.

Pogaču pripremamo na sljedeći način: Za 50 kg mlje-
venog šećera treba u 6 litara mlake vode, uz mije-
šanje, dodati 174 ml taninske otopine. Nakon toga u 
ovu mješavinu, uz miješanje, dodati 2 kg peludi. Ovu 
mješavinu postupno dodavati u mljeveni šećer do 
potrebne gustoće. Ukupna količina (50kg šećera + 6 
litara vode + 2 kg peluda = 58 kg, i 174 ml taninske 
otopine). Ovakve pogače sam davao od 400 do 800 
g po zajednici, ovisno o jačini zajednice.

KOšNIcA I OKVIRI SA SAćEM
Košnica i okviri saća predstavljaju treće mjesto izvora 
zaraze. Preporučujem sljedeće:

saće na kojem ima tragova nozemoze treba od-•	
mah zamijeniti;
potrebno je mijenjati ostalo saće minimalno •	
svake 3 godine;
unutrašnjost košnice obavezno opaliti jednom •	
godišnje;
saće i okvire topiti u parnom topioniku jer do-•	
seže temperature iznad 120 stupnjeva celzije-
vih, a spore nozeme ugibaju iznad 65 stupnjeva 
celzijevih nakon 1 minute.

Tijekom studenog i prosinca prošle godine sam tre-
tirao svojih stotinjak zajednica na opisani način siru-
pom i pogačama. Budući da svaka analiza košta 18 
kn, prije svog tretmana sam testirao 5 zajednica od 
kojih su 3 bile pozitivne. Nakon dva tretmana sirupom 
i jednim tretmanom pogačom na analizu sam odnio 
10 uzoraka (među kojima i ona 3 pozitivna), a rezultat 
je sada bio negativan na svih 10 uzoraka. 

Kod nas uz more tijekom studenog i do 15. prosinca 
prošle godine, pčele su bile aktivne, tako da su imale 
prosječan unos nektra od vrisa, ružmarina i planike 
po cca. 25 dkg, te sam ovaj tretman mogao vršiti u 
ovo kasno doba godine. U unutrašnjosti to treba raditi 
mnogo ranije. Međutim, treba istaknuti da ovdje ipak 
nedostaje molekularna analiza. Svakako u tretiranju 
treba biti umjeren.

U sljedećem broju dat ću recepturu za samostalnu 
izradu odličnog sredstva u borbi protiv Varroe de-
structor, na bazi eteričnih ulja.
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Pčelarenje kontejnerima za LR košnice

S vama bi htio podijeliti još jedno praktično pomagalo – viličar, koji sam prilagodio radu u kontej-
neru. Viličar sam pričvrstio na strop kontejnera tako da mi ne zauzima mjesto u samom prostoru 
hodnika. Na stropu su ugrađene duple vodilice tako da se viličar može kretati lijevo - desno, na-
prijed - nazad do bilo koje točke u kontejneru. Može se okrenuti 360 stupnjeva te naravno dizati i 
spuštati, što mu je i glavna zadaća. 

Antun Lukičević, pčelar

S
vjedoci smo „čudnih“ događanja u prirodi. 
Čovjek se, puno ne razmišljajući, miješa u 
prirodne zakone, a priroda se na svoj način 
brani. Globalno zagrijavanje, genetsko mo-

dificirani uzgoj hrane, sve to utječe na naše pčele i 
na samo pčelarenje.

Prošla godina, a isto tako i pretprošla bile su loše što 
se tiče medenja, a to nas pčelare najviše zanima. Kli-
ma nam pokazuje „zube“: suše, vjetrovi, mraz, tuče 
pčelarima na stacionarima sve više zadaju muke. 
Repica, bagrem, kesten, suncokret na nekim mjesti-
ma mede, na nekima ne. Sve nas to navodi na sve 
veću potrebu seljenja pčelinjih zajednica na medo-
nosna područja. Naravno da pritom biramo što lakši 
način. 

Kod pčelarenja kontejnerima to i imamo. Kontejner 
može poslužiti i kao pčelinjak na stacionaru, a i uvi-
jek je spreman, te ga po želji možete preseliti na bilo 
koje mjesto i u bilo koje vrijeme.

Radi se, naravno, o potpuno zatvorenom i natkri-
venom prostoru u kojem možete obavljati poslove 
u raznim vremenskim uvjetima. Ne smeta ni vjetar, 
niti kiša, a niste niti na direktnom suncu. Ako je za-
tvoren, u kontejner ne mogu niti pčele, a ono malo 
što uđe, izaći će kroz otvore za ventilaciju na krovu. 
Na mom kontejneru su dvoja vrata, što se pokazalo 
praktično jer mogu ući s pristupačnije strane, a kod 
velikih temperatura ih oba otvorim pa imam prirodnu 
ventilaciju. 

Nakon rada kontejner zaključamo tako da smo „si-
gurni“ od slučajnih „znatiželjnika“ koji bi opet slučaj-
no mogli prouzročiti štetu. Kontejner je postavljen na 
četiri noge koje su napravljene tako da se vrlo lako 
auto-dizalicom spuštaju i podižu. Samim time košni-
ce su zaštićene i od raznih sitnih štetočina i prirodnih 
neprijatelja. Također se ne moramo bojati pokušaja 
krađe goriva, kotača, akumulatora i sličnog.

U moj kontejner stane 28 LR zajednica (7+7 na gor-
njoj polici i 7+7 na donjoj polici). Može se seliti sa više 
vrsta vozila. Počevši od traktora, koji su nam gotovo 
svima dostupni, „tamića“, „zastave“, vučne službe i 
slično. Prednosti kontejnera su i te što možete ima-
ti više kontejnera i samo jedno transportno vozilo, i 
naravno više udruženih pčelara. Samo seljenje je jed-
nostavno i brzo, jer priprema i zatvaranje košnica ne 
traju više od pola sata. 

Bilo da kupite ili odlučite sami izraditi kontejner, goto-
vo vam mogu garantirati da, uz jake zajednice i dobru 
godinu, za samo tu jednu godinu uložena investicija 
vam je vraćena. Da ne govorimo koliko godina će taj 
kontejner trajati, te može služiti ne samo vama, već i 
vašim nasljednicima.

S vama bi htio podijeliti još jedno praktično pomagalo 
– viličar, koji sam prilagodio radu u kontejneru. Viličar 
sam pričvrstio na strop kontejnera tako da mi ne zau-
zima mjesto u samom prostoru hodnika. Na stropu su 
ugrađene duple vodilice tako da se viličar može kre-
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tati lijevo - desno, naprijed - nazad do bilo koje točke 
u kontejneru. Može se okrenuti 360 stupnjeva te na-
ravno dizati i spuštati, što mu je i glavna zadaća. 

Svi mi pčelari znamo koja je muka dizati i micati na-
stavke (govorim o LR košnicama), da pogledamo u 
plodište ima li nam matica dovoljno prostora. Ovim 
viljuškarom je to jednostavno. Omogućava na lagani 
način odjednom podignuti oba nastavka, odmaknuti 
ih u stranu te obaviti pregled plodišta ili isto tako po-
dići nastavke te npr. - na brzinu promijeniti podnicu. 

Da bih vam još malo približio kontejnersko pčelarenje, 
podijelio bih s vama moja prošlogodišnja iskustva:

Pčelarim više od 30 godina. Imam četiri stacionara 
udaljena jedan od drugoga 5, 10, 15 i 25 km. Sve lo-
kacije imaju samo jednu odličnu pašu, i to bagrem, 
a ostale paše su samo za preživljavanje zajednica. 
Kontejnere sam selio na tri paše koje su udaljene od 
stacionara:  
- uljana repica: od 5 do 10 km,
- amorfa: od 5 do 10 km,
- suncokret: od 50 do 60 km.

Udaljenosti na koje sam išao nisu bile velike (od 10 do 
50 km), nisam išao niti na sve paše, no naša Slavoni-
ja, a i cijela Hrvatska još je više bogata medonosnim 
biljem. Razlike u nadmorskim visinama pružaju nam 
da iste paše iskoristimo maksimalno, a na nama je 
da samo dovezemo naše pčele, a ostalo one same 
odrade.

Na kraju se nadam da sam Vam s ovako malo po-
dataka uspio dočarati prednosti kontejnerskog pče-
larenja.

Ako na slikama ne možete vidjeti princip rada viličara, 
te za sva ostala pitanja, slobodno me nazovite na broj 
ostavljen u redakciji, jer želim s Vama podijeliti svoja 
iskustva i pomoći Vam u lakšem obavljanju pčelarskih 
poslova.     

Medno!!!
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Proljetni razvoj u Farrarovoj košnici

Z
bog čega nije dobro prerano poticati pčelinju 
zajednicu na razvoj? Naime, pčelinja matica 
počinje polagati jaja, a kada jako zahladi, pčele 
ne napuštaju leglo i već su potrošile puno hrane 

hraneći ličinke. Bez obzira koliko meda ima u košnici, 
ako samo nekoliko dana temperatura padne ispod 5 
stupnjeva celzijevih, pčele tada više nisu u kontaktu 
s hranom i zajednica propada od gladi. Ovdje moram 
naglasiti da je to posebice jako opasno kod Farrarove 
košnice. Zašto? Odgovor je - pčele nikada ne napušta-
ju leglo, pa makar to bilo i stotinjak zanesenih stanica. 
Pčele se povuku prema leglu radi grijanja, a samim tim 
se i izgubi kontakt s hranom, odnosno s medom i na-
kon nekoliko dana dolazi do umiranja cijele zajednice, 
ako niske temperature potraju 5 do 6 dana. Pojavom 
prvih cvjetova lijeske, visibabe, drijena i drugih biljaka 
koje rano cvatu, matica počinje intenzivno polagati jaja 
i tada se u zajednici događaju značajne promjene u 
podjeli rada. To je najbolje vidljivo u Farrarovoj koš-
nici jer su niski okviri i vidljiva je svaka pa i najmanja 
promjena - kako napretka, tako i drugih nepredviđenih 
situacija. Kada je zima već pri kraju i počinje se nazirati 
proljeće, u prirodi se pojavi mnoštvo cvjetova biljaka 
koje daju pelud i nektar na nešto nižim temperaturama, 
a od tih treba istaknuti, prije svega, vrbu - ivu i sve 
ostale vrbe. Ako je pčelinja zajednica zdrava i uspješno 
je prezimila, ona je približno iste veličine kakva je bila 
kada smo je uzimili. Ako su zalihe meda od 7 do 8 kg, 
k tome još dobro raspoređenog, mlada i zdrava matica 
će svakim danom sve više polagati jaja, prosječno 800 

do 1 000, i više. Zimske pčele će postupno biti zami-
jenjene mladim pčelama i zajednice će svakim danom 
biti sve brojnije. To ćemo vidjeti tako da lagano odvo-
jimo gornje nastavke i vidimo da su se pčele počele 
same polako spuštati u donje nastavke - gdje je pra-
zno saće. To je još jedna velika prednost Farrarove 
košnice. Zašto? Jednostavno, zbog niskog okvira 
mlada i zdrava matica brzo zanese  takve okvire i 
na taj način zajednica zauzima prazan prostor bez 
intervencije čovjeka, što nije uvijek slučaj u drugim 
tipovima košnica. Nije na odmet, ako imamo okvira 
s poklopljenim medom, da ih stavimo u donje prazne 
nastavke, ukoliko nam to vrijeme dopusti. Na ovaj na-
čin ćemo još više stimulirati maticu na polaganje jaja. 
Ako nemamo takvih okvira, a nema niti paše, moramo 
pčele stimulativno prihranjivati pogačama. Ne smije-
mo si dozvoliti da nam matice prekinu zalijeganje jer je 
vrijeme intenzivnog razvoja pčelinje zajednice, osobi-
to u Farrarovoj košnici. Moramo biti jako oprezni da 
nam zajednica ne padne u rojevni nagon jer je već 
krenula i cvatnja voćaka, a upravo je to vrijeme kada 
se jake zajednice moraju proširiti. Oduvijek je pozna-
to da pčele najbolje i najljepše grade saće upravo za 
vrijeme voćne paše, i to moramo iskoristiti.

KADA I KAKO PROšIRITI FARRAROVU KOšNIcU?
Sada, kada u košnici imamo mnogo mladih pčela, a 
zimskih gotovo da i nema, unosi peludi  i nektara su sve 
veći, i u košnici ima puno legla svih uzrasnih struktura. 
Dobro znamo da voštane žlijezde najviše izlučuju vo-
sak kod pčela starosti od 5 do 8 dana. Što nam je tada 
činiti? Upravo je to vrijeme za dodavanje satnih osnova 
jer je to ujedno i najbolje vrijeme za gradnju saća. To 
se radi vrlo jednostavno u Farrarovoj košnici - doda-
jemo cijeli nastavak između dva nastavka s leglom, s 
tim da u taj nastavak u sredinu stavljamo jedan okvir 
poklopljenog legla. Nije važno iz kojeg nastavka, već 
je važnije da leglo bude povezano, bolje reći - da ne 
bude presječeno. Kada to napravimo, moramo dobro 
paziti da ne dođe do prestanka unosa, a ako i dođe, 
tog trenutka moramo intervenirati pogačom kako ne 
bi došlo do zastoja u gradnji i (naravno) do prestanka 
nesenja matice. Ovakvo proširivanje možemo napraviti 
samo kod zajednica koje imaju legla u sva tri Farraro-
va nastavka, i budimo sigurni da smo na neko vrije-

Ako je pčelinja zajednica zdrava i uspješno je prezimila, ona je približno iste veličine kakva je bila 
kada smo je uzimili. Ako su zalihe meda od 7 do 8 kg, k tome još dobro raspoređenog, mlada i 
zdrava matica će svakim danom sve više polagati jaja, prosječno 800 do 1 000, i više. Zimske pčele 
će postupno biti zamijenjene mladim pčelama i zajednice će svakim danom biti sve brojnije. To 
ćemo vidjeti tako da lagano odvojimo gornje nastavke i vidimo da su se pčele počele same polako 
spuštati u donje nastavke - gdje je prazno saće. To je još jedna velika prednost Farrarove košnice. 
Zašto? Jednostavno, zbog niskog okvira mlada i zdrava matica brzo zanese takve okvire i na taj 
način zajednica zauzima prazan prostor bez intervencije čovjeka, što nije uvijek slučaj u drugim 
tipovima košnica.

Josip Križ, 
pčelar i uzgajivač 
matica iz Zagreba



VELJAČA - 2012. HRVATSKA PČELA VELJAČA - 2012.HRVATSKA PČELA

47

T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

me odložili rojevni nagon, a time i samo rojenje. Samo 
sprječavanje rojenja je puno lakše nego u bilo kojem 
drugom tipu košnica jer nije toliko bitno samo doda-
vanje satnih osnova, koliko je bitno na vrijeme zaroti-
rati nastavke i na taj način još stvoriti praznog prostora 
da matica ima gdje zalijegati, a pčele prenositi med i 
na taj način dodatno zapošljavamo veliki broj mladih 
pčela. Ako razvoj bude jako buran, a pčelar koji pče-
lari Farrarovom košnicom se imalo potrudi, imat će 
izuzetno jake zajednice za glavnu pašu koje ni tada 
neće imati gotovo nikakav nagon za rojenje. Iako uvijek 
bude izuzetaka, ali oni ne čine pravilo. Moram naglasiti 
da je vrlo bitno uvijek imati mlade i zdrave matice bez 
obzira kojim tipom košnice se pčelari. Ovdje se mora 
reći da se matica mijenja svake godine jer se matice 
isforsiraju i sljedeće proljeće ne kreću kako treba ili 
jednostavno zaostaju u razvoju.  

KAKAV JE ZAPRAVO RAZVOJ U FARRAROVOJ 
KOšNIcI?
Kao što sam već mnogo puta spomenuo, nije važan 
tip košnice kojim pčelarimo, već je najvažnije kakvu 
zajednicu imamo u toj košnici. Ponovno moram reći 
što je napisao i izrekao prvi učitelj pčelarstva u svijetu 
- Anton Janša, i to prije 250 godina, kako je idealna 
visina saća u košnici od 13 do 18 cm. Tvrdim da je 
to točno, ako pogledamo samo tradicionalne sloven-
ske košnice Kranjiče, to nam sve govori. Znači da je u 
Farrarovoj košnici, u određenim uvjetima, proljetni ra-
zvoj jako buran što pčelara obvezuje da sve na vrijeme 
odradi. Farrarova košnica nije za "vikend pčelare", 
već isključivo za one koji mogu i hoće sve napravi-
ti kada to pčela zahtijeva, jer i najmanje zakašnjenje 
bude kažnjeno. Ovdje moram jasno reći da je Farra-
rova košnica - košnica iz mašte svakog pčelara koji 
imalo poznaje biologiju i fiziologiju pčela, a isto tako i 
botaniku medonosnog bilja u području gdje pčelari.

KAKO PRIJEćI S LR-A NA FARRAROVU KOšNIcU?
Više puta sam slušao pčelare kako komentiraju pre-
lazak s jednog na drugi tip košnice, te kako je to jako 
lagano. Međutim, kada se to krene raditi u praksi, is-
postavi se da to i nije tako lako kako se u teoriji misli i 
prikazuje. Mnogi su se razočarali i vratili na prvobitno 
stanje, jer nisu imali strpljenja ili su radili naopako i na 
pamet, ili po nečijoj teoriji koju niti sam taj teoretičar 
nikada i nigdje nije isprobao ili još manje pokušao. 
Nedavno sam negdje slušao kako jedan novopečeni 
pčelar sa Farrarovim košnicama govori kako na ma-
lom prostoru drži 50 dvomatičnih super zajednica, 
a u svakoj ima 200 tisuća pčela i vrca 200 kg meda 
- godišnji prosjek po zajednici, i još sve to stacionar-
no. Ovo da nije neozbiljno bilo bi jako smiješno, a 
kad nije ni smiješno onda je tužno i žalosno. Vratimo 
se tome kako prijeći s tipa LR na tip Farrarove koš-
nice. Nastojat ću to opisati što jasnije i jednostavnije, 
iako sam se s pčelama nadmudrivao cijele tri sezone 
u jednom kontejneru, a u drugom sam prešao samo 
u jednoj sezoni. Najprije sam i sam poslušao razne 
teorije, i na kraju sam ipak morao napraviti svoju teh-
nologiju i naravno - uspio. Prvo, kako sam već i rekao 
bilo je nadmudrivanje i mučenje. Kako sam to radio? 
Nadmudrivanje i mučenje neću opisivati, već samo 
kako je meni bilo najlakše i najbrže prijeći iz jednog 
tipa na drugi. U LR košnici, kada je krenula repica, 

dignuto je sve poklopljeno leglo u drugi i treći na-
stavak, znači u plodištu je ostalo sve nepokloplje-
no leglo i matica. Na plodište sam stavio Farrarov 
nastavak i na njega matičnu rešetku te zatvorio leto 
na rešetki. Nakon osam dana pregledao sam sve na-
stavke iznad matične rešetke i porušio sve povučene 
matičnjake te otvorio leto da trutovi mogu izlijetati. 
Sve osnove su bile izgrađene prije bagremove paše, 
tako da sam prije samog početka bagrema dodao 
novi Farrarov nastavak na isto mjesto prethodnog, 
a izgrađeni sam stavio iznad matične rešetke. Ovdje 
je bilo vrlo interesantno, u postotcima rečeno, bilo je 
svega 5 posto zaleženih fararovih okvira - svi su bili 
puni meda, a kasnije i peludi. Moram naglasiti da ako 
na paši repice ili bilo koje druge proljetne paše dođe 
do nekoliko kišnih ili hladnih dana, tog trenutka mora-
mo reagirati i poticajno  prihranjivati, i to pogačama, a 
ako je manji broj košnica - može i sirupom, barem 1 l 
u omjeru 1:1 svaku večer, kako ne bi došlo do zasto-
ja u gradnji saća. Kada je završila bagremova paša 
jedan LR nastavak sam maknuo i saće pretopio, a 
pčele preselio na kestenovu pašu. Tada sam Farra-
rov nastavak, koji je bio ispod matične rešetke, spu-
stio na podnicu, na njega stavio drugi Farrarov na-
stavak sa satnom osnovom, a plodište koje je u bilo 
u LR nastavku stavio iznad matične rešetke. U tom 
Farrarovom nastavku, koji je sada na podnici, bilo je 
nešto legla, tako da sam iz plodišnog nastavka LR-a 
stresao sve pčele ispod matične rešetke zajedno s 
maticom. Kada je to sve bilo obavljeno, okrenuo sam 
matičnu rešetku kako matica ne bi prešla nazad u LR 
nastavak po vanjskoj stjenci, jer mi se i to događalo. 
Nakon nekoliko dana ovaj Farrarov nastavak bio je 
potpuno izgrađen i zanesen, toliko pravilno i bez ijed-
ne trutovske stanice. Nakon kestenove paše preselio 
sam na livadu, i naravno došla je i jesen, tada sam 
imao pčele u tri Farrarova nastavka  i jednom LR-u 
kojega sam maknuo i pčele uzimio u tri Farrarova na-
stavka. Ovo je jako puno posla, ali pitam se - kada u 
pčelarstvu nema posla, jer tko se imalo ozbiljno bavi 
pčelarstvom uvijek ima posla i dan od 24 sata bude 
kratak.

Nadam se da sam pomogao svakom tko se jednog 
dana odluči napraviti ovo što sam ja napravio, da to 
bude što jednostavnije i bezbolnije. Moram još reći i 
ovo - da se prinosi meda nisu smanjili. U slučaju bilo 
kakvih nejasnoća bit ću na raspolaganju da sve i sva-
kom pojasnim do najsitnijih detalja, a ako netko želi 
samo filozofirati ili polemizirati - neka se ne javlja.  
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Sam svoj majstor:
Vanjska hranilica za sve tipove košnica
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P
romjenom klimatskih uvjeta (suša, visoke 
temperature…) pčelari su došli u situaciju 
da im svaka košnica mora imati hranilicu. 
Do sada su postojali razni tipovi hranilica, 

u koje stane sirupa čak do jedne litre. Najveći pro-
blem imali su pčelari na svojim pčelinjacima kada 
početkom mjeseca kolovoza počne manjkati nek-
tara u prirodi, a to se osjeti u pčelinjoj zajednici: 
manje unosa nektara, matica manje nese, a to u 
konačnici znači da će biti manje zimskih pčela. 
Dakle, matica prestaje nesti, ljetne pčele do početka 
zime umru, a zimskih pčela nema dovoljno. Kako bi 
matica u bespašnom periodu (kada nema nektara u 
prirodi) i dalje redovito nesla, pčelar je prisiljen sti-
mulativno prihranjivati, a za to dobro dođu hranilice 
unutar košnice. U hranilicu se ulije do pola litre si-
rupa, ali to pčele za nekoliko sati rasporede unutar 
košnice. Što se time do sada postiglo!? Pčelar je 
na  brzinu popunio zimske zalihe hrane za pčelinju 
zajednicu, ali matica nije redovito nesla, što dalje 
znači da neće biti dovoljno zimske pčele. Tome su 
doskočili pčelari koji su napravili vanjsku hranilicu 
- za lakšu, bržu i jednostavniju prihranu.

KAKO IZRADITI HRANILIcU?

Hranilica se sastoji od PVC vodovodnih cijevi (ze-
lene boje) koje se spajaju zagrijavanjem (postoji alat) i PVC bočice od pola litre. Na košnicu se iz-

buši rupa promjera 32 mm, tu prolazi PVC cijev od 
jednog cola na koju je postavljeno PVC koljeno u 
koje ulazi čep boce od pola litre. Na čepu je do-

Milan Kramer,
pčelar iz Osijeka

BUŠENJE OTVORA NA LR KOŠNICI, FOTO: M. KRAMER
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voljno izbušiti 9 rupa svrdlom promjera od 1 mm. 
Kada se ulijeva sirup u bocu, ista se zatvori čepom, 
okrenemo bocu tako da je čep okrenut prema do-
lje, a tekućina neće izlaziti zbog vakuma, samo će 
vlažiti na čepu. Bocu postavimo u PVC koljeno, i 
prihrana pčela je ostvarena bez otvaranja košnica, 
rashlađivanja legla i gubljenja vremena. Na ovaj na-
čin prihrana pčela je višenamjenska i odvija se bez 
pretjeranog kontakta pčela jer samo njih nekoliko 
može doći u PVC cijev. Primjerice, u rano proljeće 
- pčele ne moraju po lošem vremenu ići po vodu, 
niti ljeti po velikim vrućinama – kada je bespašni 
period, a budući da se u hranilici stimulira prirodni 
unos, cijela zajednica se ponaša u skladu s tim pa 
misli da „sakuplja nektar u prirodi“. 

Osim toga, hranilice su jednake za sve tipove koš-
nica i jednostavne za izradu, a kod jesenske pri-
hrane u sirup se mogu dodavati i sredstva protiv 
nozemoze.

Za postavljanje hranilice na košnicu potreban je 
sljedeći alat: bušilica, svrdlo za drvo od 32 mm, 
stupna bušilica za bušenje PVC čepova od boči-

ca, svrdlo od 1 mm, alat za varenje PVC plastike. 
Materijal: PVC koljeno, PVC cijev (reže se na odre-
đenu dužinu, po želji), jedna PVC bočica sa čepom 
zapremine od pola litre. Za AŽ košnicu potrebna je 
vodootporna šperploča, debljine 8 mm ili 10 mm. 
Rupe se buše pri dnu na plodištu. 
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Ekološko pčelarstvo u SAD-u
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V
ećina naših pčelara preko raznih medija, 
a najviše putem TV, upoznala se s pče-
larstvom SAD-a, nama dalekoj zemlji. Do 
sada smo vidjeli da je to za naše pojmove 

nakako grubo postupanje s pčelama i košnicama. 
Vidjeli smo masovno pčelarenje sa nekoliko tisuća 
košnica, uglavnom seleće pčelarenje ili pčelarenje 
radi oprašivanja poljoprivrednih kultura, i pritom 
opet seljenje samo radi oprašivanja. Pčelarenje 
sa velikim količinama šećerne prihrane i masovne 
uporabe kemijskih lijekova za pčele. Međutim, nije 
baš sve tako. I kod njih postoji ekološki sustav u 
pčelarenju, primjerice, u meni poznatoj Saveznoj 
državi Vermont. U toj državi postoji sustav ekološ-
kog pčelarstva, pod nazivom Natural, što znači - 
prirodno, a ekološki proizvod med je pod nazivom 
- Organic. Postoje i Nadzorni organi, a imaju i svoj 
logo: USDA-ORGANIc. Ekoloških pčelara ima oko 
10 posto u odnosu na konvencionalne pčelare, a 
prosjek košnica na jednog ekološkog pčelara je 
oko 75. Ipak, prosjek ekološkog meda u odnosu 
na konvencionalni je vrlo mali, pa se ekološki med 
uvozi uglavnom iz zemalja Južne Amerike. Našim 
ekološkim pčelarima htio bih dati na znanje da i 
tamo postoji ekološki pčelar - Ross conrad koji je 
napisao knjigu iz područja ekološkog pčelarstva, 
pod nazivom: NATURAL BEEKEEPING (Organic 
approaches to modern apiculture). Knjiga daje 
uputstva ekološkim pčelarima sa LR košnicama, 
s posebnim naglaskom liječenja pčela prirodnim 

sredstvima. Evo što sam našao i što smatram da 
će biti interesantno za naše ekološke pčelare! Što 
se kod njih smatra važnim problemom za ekološ-
ke pčelare: ZAGAĐENJE, prvenstveno - kemijsko 
zagađenje kao najpoznatija opasnost koja prijeti 
pčelinjoj zajednici, a dolazi od čovjeka. Tipičan 
način trovanja pčele je njezina izloženost otrovu 
na cvjetovima koji dolaze od pesticida, unatoč či-
njenici da su svi koji upotrebljavaju pesticide duž-
ni po zakonu pridržavati se uputa o korištenju koje 
su napisane na ambalaži, a upute su s razlogom 
stavljene i oblikovane kako bi se spriječilo štetno 
djelovanje na pčele. Kemijsko trovanje se može 
prepoznati - kada pronađemo više odraslih umr-
lih pčela na letu košnica, često s otvorenim usti-
ma i jezikom koji strši van. Velika izloženost pe-
sticidima može dovesti do smanjenja broja pčela 
u pčelinjoj zajednici do te granice da nema dovolj-
nog broja pčela radilica koje griju leglo. Uporaba 
pesticida, koja je neizbježna, mora se vršiti noću, 
kada se pčele ne udaljavaju iz košnica. Ukoliko 
se primjena pesticida ne može obaviti po noći, 
sve košnice moraju biti premještene na minimal-
nu udaljenost od 3 km od mjesta tretiranja s pe-
sticidima. Na područjima gdje se upotrebljavaju 
poljoprivredne kemikalije one utječu na pčelinju 
zajednicu tako što dolazi do oslobađanja otrova 
koji polako zagađuje zrak, zemlju i vodu, a uzima i 
danak na slabljenju imuniteta pčela, što znači da su 
pčele puno osjetljivije i manje otporne na bolesti 
i viruse. U današnje vrijeme gotovo je svaka bilj-
na i životinjska vrsta na zemlji podvrgnuta utjecaju 
kemijskog zagađenja koje se svakog dana ispušta 
u okoliš. To zagađenje ne samo da ima direktan 
utjecaj na tlo, vodu i zrak, već i indirektno utječe 

Lovro Krnić, 
ekološki pčelar iz 
Karlovca
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na promjenu atmosferskih vremenskih uvjeta što 
se manifestira kao globalno zatopljenje i zahlađe-
nje raznih područja na zemlji. Pčele nisu izuzete 
od ovih utjecaja. Biološko zagađenje - novi oblik 
zagađenja koje je vezano uz poljoprivredu s kojim 
su se pčele morale suočiti unatrag 15 do 20 godina 
- ispuštanje je genetski modificiranih organizama 
(GMO-a) u okoliš. Za razliku od tradicionalnih me-
toda razmnožavanja kojima su se dobivali hibridi 
sličnih biljaka i životinja, GMO inženjeri miješaju 
gene različitih organizama, čak odlazeći toliko da-
leko da miješaju životinjski, virusni i biljni gen kako 
bi iz njega proizveli jedan novi organizam. Takvo 
križanje vrsta se nikada ne bi dogodilo prirodnim 
putem, a ova nova tehnologija je dovela do po-
stavljanja pitanja o prirodnim, filozofskim i moral-
nim aspektima uporabe GMO-a, o čemu nije bilo 
riječi prije puštanja GMO-a u okoliš i hranidbeni 
lanac. Sumnjam da će u dalekoj budućnosti stu-
denti povijesti gledati unatrag u nevjerici na ideju 
da je ljudska rasa ikada imala obzira igrati se s te-
meljima svih života na zemlji: DNK-om, nositeljem 
genetskog koda. Naša nemogućnost korištenja 
tehnologija genetskog inžinjeringa da bi zaštitili 
od nametnika usjeve koje nisu GMO dovela je do 
proizvodnje GMO usjeva, što prijeti samoj rav-
noteži organske agrikulture. Ovaj sukob, ustvari 
je sukob poljoprivrednika protiv poljoprivrednika, 
gdje multinacionalne agro-kompanije grabe profit, 
i za sada su u mogućnosti izbjeći bilo kakvu od-
govornost za štetu koju su GMO usjevi napravili 
na usjevima koje nisu GMO, ali i na životinjama i 
ljudima koji konzumiraju GMO hranu.

Pčele se oslanjaju na biljke na kojima pronalaze 
nektar i pelud. Pelud kao muška spolna stanica 
cvjetnih biljaka je koncentrirani izvor genetskih 

materijala, ima najbolji potencijal da dovede do 
GMO trovanja u pčelinjoj zajednici. Kroz saku-
pljanje i potrošnju peluda pčela može patiti od 
direktnih utjecaja GMO biljaka, ovisno o tome 
koji je tip i koja je količina GMO tvari bila izlo-
žena. U područjima gdje su pčele i GMO biljke 
na bliskoj udaljenosti, pčelinje zajednice vrlo vje-
rojatno konzumiraju GMO materijal i spremaju 
GMO pelud unutar košnice. Iako se do danas nije 
provelo puno istraživanja, neke studije pokazuju 
da pčele hranjene otopinom GMO bjelančevina, 
ovisno o pčelinjoj izloženosti, imaju različite pro-
bleme. Pčele su imale problema s razlikovanjem 
mirisa pojedinog cvijeta, skraćeni životni vijek, 
pojavile su se i poteškoće vezane uz orijentaciju 
u letu do košnice. Nažalost, ovi pronalasci vezani 
uz GMO su vrlo problematični jer kada se GMO is-
pusti u okoliš - on migrira, mutira, razmnožava se i 
nemoguće je poslije to biološko zagađenje odstra-
niti. Pčela, ni kriva ni dužna, raznosi GMO mate-
rijal po okolišu. Nažalost, mnoga od provedenih 
istraživanja su tajna i konzervativna, iz razloga što 
su mnoga od tih istraživanja provedena od stra-
ne kompanija i proizvođača GMO proizvoda, a to 
znači da oni od toga imaju profit te im nije u inte-
resu rezultate pokazati javnosti.

Jedino što može spasiti naše košnice, pčele i 
med od GMO-a je znanje da u okolini našeg eko-
loškog pčelinjaka nema GMO usjeva. Iz tog razlo-
ga pravilnici o organskoj ili ekološkoj proizvodnji 
traže kartu budućeg ekološkog pčelinjaka i okol-
nog područja u kojem su zabilježena područja na 
kojima se potencijalno koristi GMO tehnologija.
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A
piterapija je u liječenju mnogih bolesti po-
znata od davnina. Liječilo se ubodom pčele 
direktno na bolno mjesto, a u istočnjačkoj 
narodnoj medicini u akopunkturne točke na 

tijelu. Ove metode liječenja provodile su se do vreme-
na kada nije bilo poznato i moguće sakupljati pčelinji 
otrov. Ideju sakupljanja pčelinjeg otrova realizirao 
sam još 1988. godine kada sam izradio prvi prototip 
skupljača pčelinjeg otrova i nazvao ga ESPO 1988. 
Do danas sam sakupljao otrov i usavršavao sakupljač 
te nadograđivao iskustva u sakupljanju otrova. Saku-
pljač koji ću vam predstaviti ima dobre karakteristike 
u sakupljanju pčelinjeg otrova. Sastoji se od elektro-
stimulatora koji radi na 12 V napona te ima moguć-
nost regulacije napona i regulacije vremena impulsa 
na ploči. Za njegov pogon koristim akumulator od 12 
V, a budući da troši malo električne energije, možemo 
koristiti i serijski spojene baterije koje daju 12 V.

Ploča sakupljača, dimenzija 320 mm x 205 mm, izra-
đena je od eko-pjenaste plastične mase s inox žica-
ma i 3 milimetarskim staklom, na koju pčele bodu i 
spojnim vodom do stimulatora.

Tijekom 23 godine iskustva u sakupljanu otrova, sma-
tram da je ovo najbolja kombinacija dimenzije ploče, 
jer je ona prilagodljiva za sve tipove košnica i dovoljno 
je velika da se sakupi najviše pčelinjeg otrova.

KAKO SAKUPLJATI PČELINJI OTROV?
Sakupljanje pčelinjeg otrova počinje na početku 
travnja ili onda kada u košnici imamo 7 do 8 okvira 
legla i dovoljan broj mladih pčela, a traje do sredine 
ili kraja 8. mjeseca (kolovoza). Ploču sakupljača po-
stavimo na leto košnice, tako da pčele moraju prije-
ći preko nje kada ulaze ili izlaze iz košnice. Na tom 
putu one dodiruju inoks žice koje se nalaze na ploči, 
dobiju blagi električni udar koji ih podražuje i nervira 
pa one bodu u staklenu ploču, kod toga obrišu žalac 
o staklo i odlete, a otrov se vrlo brzo osuši na sta-
klenoj ploči. 

Otrov na istoj košnici sakupljamo svaki treći dan, ploča 
na košnici ostaje sat vremena, a za to vrijeme sve pče-
le letačice izađu ili uđu u košnicu, zatim skinemo ploču 
i možemo s nje ostrugati otrov. U drugom slučaju, plo-
ča sakupljača je uključena jedan sat, zatim slijedi 15-
minutna pauza, pa ponovno 1 sat. Iz ovoga proizlazi da 
na jednoj košnici tijekom sezone otrov sakupljamo 30 
puta. Svako prikupljane na dobroj zajednici donosi cca 
0,3 do 0,6 grama, što ovisi o jačini zajednice. Količina 
otrova je tolika koliko je jaka zajednica, tako da se ove 
godine u 7. mjesecu zbog suše i slabog razvoja zajed-
nica, malog broja pčela, sakupljalo i manje otrova. Če-
sto pčelari pitaju zašto ne sakupljamo otrov svaki dan, 
a odgovor na to pitanje je vrlo jednostavan. Naime, 
pčela ne obnavlja svoj otrov, kada ga istisne iz žalca 
- više ga nema, znači da moramo čekati na novi nara-
štaj pčela koje će postati letačice i prijeći preko ploče 
kod odlaska na pašu. Budući da kod jednog sakupljana 
imamo od 5 do 10 tisuća uboda, a u sezoni dnevno iz 
legla izlazi i do 2,5 tisuće pčela tada kroz 3 dana imamo 
dovoljan broj pčela koje mogu istisnuti otrov.

Otrov s ploče stružemo skalpelom, žiletom ili bilo ko-
jim drugim strugačem te pritom moramo nositi zaštitnu 
masku da ne udišemo čestice otrova. Bitno je naglasi-
ti da ovakvim prikupljanjem pčelinjeg otrova ne stra-
dava niti jedna pčela. Prema literaturi iz Rusije, istiski-
vanjem otrova iz žalčanog dijela povećava se prostor 
za širenje mednog mjehura i kod sljedećeg izlaska na 
pašu ona donosi više nektara u košnicu, što znači i 
više meda u košnici. Kada pčela na kraju svog radnog 
vijeka umre, sa sobom odnosi nepovratno bogatstvo i 
lijek za mnoge bolesti, stoga to moramo iskoristiti. 

A budući da su cijene za pčelinji otrov na svjetskom 
tržištu vrlo prihvatljive, sakupljanje otrova je intere-
santno za sve pčelare da ga prikupe i povećaju svoj 
prihod i do 100 posto. Svake godine imamo sve ma-
nje meda po košnici, zbog promjene klime i bolesti 
pčela. Pčelari koji su sakupljali otrov na ovaj način 
primjetili su da njihove pčele imaju znatno manje 
varoe ili je uopće nemaju, a uzrok tome su elek-
trostimulacije na ploči skidača pa varoa otpada s 
pčela. Ovo sam primijetio jer varou nalazim ispod 
sakupljača na poletaljci, a kod tretiranja protiv varoe 
ima znatno manji broj komada nego u košnicama 

A P I T E R A P I J A

Pčelinji otrov
Ivan curiš, pčelar 
iz Konjšćine
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na kojima nisam sakupljao otrov. Ovo su samo mala 
iskustva o sakupljanju otrova, a svaki pčelar koji želi 
sakupljati otrov i kupiti sakupljač dobit će detaljna 
uputstva o njegovom sakupljanju i skladištenju.

PČELINJI OTROV
Do sada sam pisao o sakupljanju otrova, ali je red i 
da kažemo što je to otrov. To je izlučevina žlijezde 
pčele, odnosno, bezbojna tekućina sa kiselom reak-
cijom, gorkog okusa i specifičnog mirisa te bakteri-
cidnog svojstva. 

Otrov zagrijan na 100 stupnjeva Celzijevih ili, pak, za-
mrznut ne mijenja svoja svojstva. U odgovarajućim 
uvjetima - bez vlage i na sobnoj temperaturi, godinama 
ne mijenja svoja svojstva, ali je vrlo osjetljiv na određe-
ne enzime i jaka oksidacijska sredstva (kalijev hiper-
mangan, vodikov peroksid). Ima vrlo složen kemijski 
sastav. Mješavina je mnogo tvari, uglavnom vode i 
proteina (apitoksini), histamina, nekoliko organskih 
otrova, kiselina (kloridna, fosforna i mravlja), eteričnih 
ulja (koja uzrokuju bol i pečenje), sadržava magnezij, 
bakar, sumpor i druge tvari od kojih neke mogu pro-
uzrokovati upalne procese, a druge grčeve, otežano 
disanje, i posebno je opasan za neke ljude kod njih 
izaziva anafilaktički šok, a ako se pravovremeno ne 
intervenira, može doći i do smrtnog slučaja. 

Pčelinji otrov ima i vrlo ljekovita svojstva koja učinko-
vito pomažu i liječe pojedine bolesti. Počeci liječe-
nja pčelinjim otrovom, koji su zabilježeni, sežu još 
u četvrto stoljeće prije Krista u Grčkoj istočnoj Aziji, 
Koreji, a kasnije i u Europi. Danas, prema pisanju 
znanstvenika i časopisa, najveći proizvođači pčelinjeg 
otrova na svijetu su Rusi, Novozelanđani, Koreanci, a 
oni osim toga proizvode i najviše pripravaka s pčeli-
njm otrovom u liječenju apiterapijom. Tako proizvode 
otopine za davanje injekcija, kreme, gelove, sapune i 
tekućine za inhaliranje s pčelinjim otrovom. Novi Ze-
land priozvodi i i Manuka med s pčelinjim otrovom 
za konzumaciju, proizvode se i kapsule s otrovom za 
oralnu upotrebu. 

Tražeći članke o pčelinjem otrovu na internetu naišao 
sam na članak objavljen i u  Timesu - znanstveno istra-
živanje o učinkovitosti liječenja pčelinjim otrovom, i tu 
piše da se pčelinjim otrovom učinkovito liječe:
1. Autoimune bolesti - reumatoidni artritis, scleroder-
ma, lupus, multipla skleroza, giht.
2. Bolesti živčanog sustava - neurostenija, neuroza, 
traumatske epilepsije, neuropatske bolesti (kao što 

je bol bedrenog živca, trigenimalnog živca), neuritis, 
migrena demencija.
3. Bol lokomotornog sustava – kralježaka, hernija 
diska, artritis ramena, smrznuto rame, kronično lum-
balno naprezanje mišića, uganuće, vratna spondilo-
za, teniski lakat.
4. Kardiovaskularne bolesti - povišeni krvni tlak, mi-
okarditis, aritmije, proširene vene, tromboza, atero-
skleroza.
5. Alergijske bolesti - bronhalna astma, koprivnjača, 
alergijske porpure, periferni edem, alergijski rinitis.
6. Kirurške bolesti - bol u zglobovima, tenosinovitis, 
ganglion cista, benigni tumori, atrofija mišića, dječja 
paraliza, kronična upala debelog crijeva.
7. Ginekološke bolesti – sindrom menopauze, upalne 
prsne bolesti.
8. Unutarnje bolest - leukopenija, anemija, ciroza jetre.
9. Kožne bolesti - foto osjetljivi dermatitis, psorijaza, 
kožna tuberkuloza, dermatitis, kronične kožne bolesti.
10. Druge bolest i stanja - sportska naprezanja miši-
ća, ozljede, hematomi, kronični umor.
11. Pčelinji otrov može djelovati  i antikancerogeno.
(Ovo su citati iz Timesa.)

PČELINI OTROV U KOZMETIcI
Koristi se kao prirodni botox za peglanje bora, po-
mlađuje kožu lica, a stavlja se u maske za lice, tonike, 
dnevne i noćne kreme. Njime se brišu bore i godine, 
tvrdi Deborah Michell, vlasnica salona za uljepšava-
ne, čija je klijentica vojvotkinja od cambridgea Kate 
Middleton, koja prema preporuci vojvotkinje Camille 
koristi masku za lice na bazi pčelinjeg otrova. Iz ovih 
izlaganja vidimo vrlo veliku primjenu pčelinjeg otrova.

U svom pčelarstvu proizvodimo kreme i pripravke 
na bazi pčelinjeg otrova kao kozmetiku i kao po-
moć kod neki bolesti. O djelovanju pčelinjeg otrova 
u ovim proizvodima imamo vrlo pozitivne povratne 
infirmacije o učinkovitom djelovanju preparata. 

S obzirom na to da se pčelinji otrov sve više koristi u 
mnogim proizvodima, da je njegova cijena na tržištu 
povoljna, da pčele kada umru sa sobom odnose u 
nepovrat veliki trud nas pčelara, to moramo iskori-
stiti. Sada kada nam je EU pred vratima - širi nam se 
tržište, iskoristimo to. 

U ovom izlaganju nije rečeno sve, pa mi se za obra-
zloženje i informaciju može u bilo koje vrijeme javiti 
svaki pčelar, a za udruge možemo organizirati pre-
davanja.
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U
natrag nekoliko mjeseci mnogi pčelari me 
pitaju o mojem mišljenju u svezi razvoja 
pčelarstva u RH kada jednom postane-
mo punopravna članica EU. Ovdje treba 

podsjetiti da su hrvatski pčelari odslušali mnogo-
brojna, ponekad dosadna i nerazumna predavanja 
pod naslovima: „što nam donosi EU?“ ili „Hrvatsko 
pčelarstvo u EU“. Predavanja su često bila opšir-
na ne dajući pritom odgovore niti pretpostavke na 
osnovna pčelarska pitanja ili probleme koji se mogu 
pojaviti u narednim godinama. U međuvremenu je 
HPS potaknuo donošenje nekoliko Pravilnika kojima 
smo transponirali EU pčelarsku regulativu i oprav-
dano se pritom hvalili da smo bili prvi savez od svih 
ostalih saveza poljoprivrednika i stočara u RH koji 
je usvojio EU regulativu. Pravilnik o veterinarskim 
pregledima živih životinja u unutarnjem prometu i 
svjedodžbi o zdravstvenom stanju i mjestu podri-
jetla životinja, Pravilnik o katastru pčelinje paše i 
pčelinjem pašnom redu, smjernice „Dobre pče-
larske prakse“ te ostali „pčelarski“ normativni akti 
doneseni su u najboljoj vjeri i želji da osiguraju hr-
vatskom pčelarstvu miran san u dugoročnom razdo-
blju. Jedino još da uspijemo dobiti bitku s atmos-
ferskim prilikama i da nas malo manje muči varoa, 
naš pčelarski put bi bio idealan. Nažalost, realnost 
je bitno drugačija. Na sve te Pravilnike trebamo gle-
dati kao na nešto što nije stalno već promjenjivo, ali 

istovremeno pružaju odlično polazište za daljnju na-
dogradnju. Ovdje uopće ne treba sumnjati u dobre 
namjere onih stručnjaka koji su pisali takve Pravilni-
ke. U vrijeme nastanka takvih zakonskih odredbi - 
oni su mislili da rade najbolje za naše pčele i pčelare. 
Razumljivo da se pritom uvijek moramo pitati: jesu 
li određeni segmenti pčelarskog zakonodavstva u 
RH odgovarajuće napisani i konstantno primjenji-
vi? 

Jedno od pitanja koje muči hrvatske pčelare u po-
sljednje vrijeme je: hoće li, kada uklonimo granice 
s ostalim članicama EU, mađarski, slovenski, au-
strijski ili drugi pčelari iz EU dolaziti (čitaj: smeta-
ti i uznemiravati nas) na naše medonosne paše? 
Pritom je zanimljivo da se naši pčelari vode samo 
činjenicom da u slučaju dolaska inozemnih pčelara 
u RH neće biti dovoljno nektara za naše pčele. Ovdje 
treba kazati da pčelari iz Slovenije, Austrije i Mađar-
ske uvijek govore da nakon njihovog ulaska u EU 
nije bilo dolazaka pčelara iz ostalih država EU u nji-
hove zemlje. Zabrinuti pčelari u RH, koji se protive 
otvaranju „pčelarskih“ granica, sigurno će pronaći 
uporište za takva razmišljanja u spoznaji da pašne 
prilike nisu raznovrsne i bogate u Sloveniji, Austriji 
ili Mađarskoj kao što su kod nas pa, eto, postoji 
opravdana bojaznost da će nam slovenski pčelari 
„okupirati“ Istru i Vrbovec, a mađarski zaobići Ba-
ranju i spustiti se do Banovine na kesten i produžiti 
na livade Velebita te našim pčelicama neće ostati 
ništa ili jako malo meda da napune medišta. Naime, 
ovom problemu treba prići višeslojno. Zabrinutost je 
razumljiva i treba biti predmet rasprave. Nisam sigu-
ran da bi naše pčelare ohrabrila ili razveselila činje-
nica da oni smiju odvesti svoje košnice u Sloveniju, 
Austriju ili Mađarsku na njihove ispaše, kada uđemo 
u EU. Također, iskreno vjerujem da ćemo ulaskom 
u EU biti više „napadani“ od različitih trgovaca me-
dom i pčelinjim proizvodima nego kolegama pče-
larima iz susjednih zemalja. Uistinu je malo vjero-
jatno da će nam mađarski ili slovenski pčelari svo-
jim mogućim dolaskom ugroziti naše uobičajene 
prinose na mnogobrojnim pčelinjim pašama u RH. 

Hrvatsko pčelarstvo i EU – 1. dio

Zlatko Tomljanović, dr. vet, 
med, Hrvatska poljoprivredna 
komora, Stručni savjetnik za 
pčelarstvo
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Međutim, zabrinutost postoji i ne smije se ignorirati, 
već naprotiv, treba smiriti pčelare ili pak ukazati na 
neke druge - mnogo veće probleme, koji bi mogli 
nastati ako ne poduzmemo odgovarajuće mjere 
zaštite. Te mjere zaštite ne odnose se samo na za-
štitu naših pčelinjih zajednica od inozemnih pčelara i 
njihovih pčela već, nažalost, i na međusobnu zaštitu 
hrvatskih pčelara i njihovih pčelinjih zajednica. Po-
kušajmo sada odgovoriti zašto se pojedini hrvatski 
pčelari boje ili bi se trebali bojati dolaska inoze-
mnih pčelara te što bi trebali napraviti kako bi za-
brinutost nestala? Većina pčelara će reći da jedini 
razlog bojaznosti od dolaska inozemnih pčelara pro-
nalaze u mogućem smanjenom prinosu po košnici. 
Taj problem „mogućeg smanjenog prinosa“ mora-
mo promatrati kroz nekoliko razina. Postoje pčelari 
koji uporno govore (unazad nekoliko godina) da se 
„nešto“ u pčelarstvu mijenja, ne definirajući što je to 
„nešto“, zatim imamo pčelare koji znaju kazati „…
kada medi u određenom kraju - ima meda za sve 
pčelare…jedino je problem kada ne medi - pa na-
staje grabež“ ili, pak, imamo pčelare koji se tuže na 
loše vremenske prilike, nedostatak stoke (primjerice 
na ličkim pašama) ili na različite hibride suncokre-
ta. Takve paušalne ocjene ipak ne mogu zadovoljiti 
pčelare. Zašto u nekom kraju pčelari imaju manje 
prinosa nego prijašnjih godina? Treba zaokružiti je-
dan ili više ponuđenih odgovora:

zbog povećanog broj košnica po jedinici povr-•	
šine u određenom području;
loše atmosferske prilike tijekom cvatnje me-•	
donosnog bilja;
promjene u medonosnom bilju (od genetskih •	
manipulacija znanstvenika do uobičajenih pri-
rodnih promjena u zastupljenosti medonosnog 
bilja ili, pak, njihovih bolesti);
različite bolesti pčela i/ili otrovanja pčelinjih •	
zajednica;
loša pčelarska praksa (čitaj: tehnološke po-•	
greške).

JE LI POVEćANI BROJ KOšNIcA U ODREĐENOM 
KRAJU RAZLOG SMANJENOM PRINOSU MEDA 
PO KOšNIcI?
Na takvo pitanje - odgovor bi nam možda trebali 
dati pašni povjerenici. Jesu li trenutno to u stanju 
napraviti? Mislim da ne. Treba biti objektivan i kazati 
da mi još uvijek ne znamo koliki bi bio optimalan broj 
košnica na određenom medonosnom području, a da 
se ta medonosna paša pravilno iskoristi. Određiva-
nje boniteta paše je složen i zahtjevan posao koji tra-
ži vrijeme, novac, povezanost pčelara i struke. No, 
u konačnici, jedino nam takav pristup može barem 
donekle rasvijetliti tu problematiku i pomoći pašnim 
povjerenicima da na temelju pouzdanih saznanja 
kažu pčelarima da je njihovo područje popunjeno i 
da ne mogu više primiti niti jednu košnicu ili, pak, 
ima još mjesta za seleće pčelare da postave koš-
nice. Dok to ne napravimo, nećemo moći sa sigur-
nošću tvrditi da će dolazak inozemnih ili domaćih 
pčelara u velikom broju u određeno područje isto-
vremeno značiti i smanjenje prinosa. Niti će pašni 
povjerenik imati takvu pravnu snagu kakvu bi trebao 

imati, ako ustvrdimo bonitet paša. Ono što nikako 
ne želimo je - da se pašni povjerenici pretvore u 
samozvane pčelarske šerife koji će po „babi i stri-
čevima“ određivati koliko košnica može „izdržati“ 
bagremova paša u određenom području.

UZROKUJU LI LOšE ATMOSFERSKE PRILIKE, 
KAO POSLJEDIcA GLOBALNIH GIBANJA, I PRO-
MJENE U MEDONOSNOM BILJU U ODREĐENOM 
KRAJU SMANJENJE PRINOSA?
Neosporno je da postoje rekordne pčelarske godine 
i one godine koje bi htjeli brzo zaboraviti. Međutim, 
iskustva unazad nekoliko godina nam govore da je 
proljeće gotovo pa nestalo ili da je jako kratko, tako 
da iz zime odmah „skačemo u ljeto“ i nekih 20 stup-
njeva Celzijevih. Primjerice, kada razgovarate s pče-
larima iz Gorskog kotara, oni će Vam kazati da je si-
ječanj jednostavno „nestao“. Ne treba uopće nagla-
šavati lanjsku 2011. godinu koja će ostati upamćena 
po suši, „čudnovatom bagremu“, još „čudnovatijem 
kestenu“, smrznutoj amorfi, lošoj kadulji, dobrom 
ružmarinu i osrednjom ličkom livadom (ovisno o lo-
kaciji i vremenu dolaska). Nažalost, ili na sreću, mi 
još uvijek ne možemo upravljati vremenskim prili-
kama, ali možemo pomoći našim pčelama određe-
nim apitehničkim radnjama, prihranom ili selidbom 
na druge lokacije.

UZROKUJE LI LOšA PČELARSKA PRAKSA SMA-
NJENJE PRINOSA U ODREĐENOM KRAJU?
Ovdje bi bilo bolje postaviti pitanje: uzrokuje li loša 
pčelarska praksa smanjenje prinosa kod određe-
nih pčelara, umjesto u određenom kraju? Ponekad 
se dogodi da pčelari koji provode lošu pčelarsku 
praksu budu najglasniji u optuživanju loših atmos-
ferskih prilika ili prevelikog broja doseljenih košnica 
kao uzrok smanjenog prinosa, pa to područje u pče-
larskoj javnosti bude proglašeno siromašno, odno-
sno - nepoželjno. Poznat je primjer naših otoka/po-
luotoka gdje domicilni pčelari ljubomorno čuvaju 
medonosna područja od dolaska „stranih“ pčelara 
(čitaj: ostalih hrvatskih pčelara koji nisu rođeni na 
tom otoku/poluotoku) jer se boje da će njihove pčele 
ostati bez nektara. Nažalost, često sam susretao ta-
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kve slučajeve u ostalim dijelovima naše zemlje kada 
dio domicilnih pčelara, koji se nerijetko predstavljaju 
kao stari i dugogodišnji pčelari, budu predvodnici u 
lošoj pčelarskoj praksi, a istovremeno najveći „kri-
žari“ protiv doseljavanja košnica u njihovo područ-
je. Treba naglasiti da sam se često uvjerio da stari 
(dugogodišnji) pčelari nisu garancija uspjeha. Ono 
što se traži je iskusan i dokazano uspješan pče-
lar. Uostalom, kao i u svakoj drugoj profesiji. Još je 
zanimljivija izjava nekih pčelara koji će za sebe reći: 
„Ja sam ozbiljan pčelar!“. Molim Vas, pa dajte prvo 
definirajte - što znači biti ozbiljan pčelar. Za mene 
je ozbiljan pčelar svatko tko provodi dobru pčelar-
sku praksu neovisno o broju košnica, pčelarskom 
stažu ili godinama života.

Ponekad sam morao uložiti mnogo truda i vremena 
kako bih pojedinim pčelarima objasnio da promje-
nom tehnologije pčelarenja mogu povećati kapa-
citete iskoristivosti za 30 posto. Razumljivo da bi 
takvu ideju morao dobro upakirati u priču o interak-
ciji između okoliša, varoe i čovjeka kao mogućem 
krivcu za njihove niske prinose. No, natjerati ljude 
na promjenu njihovih dotadašnjih uvjerenja i navi-
ka je često nemoguća misija. Svakako da mi je u 
tome pomoglo moje praktično pčelarsko iskustvo 
koje sam stekao na pčelinjacima Sjeverne i Južne 
Amerike, Azije, Australije i na svojih 300 pčelinjih 
zajednica. Naime, pčelari jako brzo uoče je li preda-
vač samo teoretičar koji je možda dva puta u životu 
bio u pčelinjaku ili se radi o čovjeku koji je prošao 
sve radosti i tuge terenskog pčelarenja.

JESU LI BOLESTI PČELA UZROK SMANJENOG 
PRINOSA U ODREĐENOM KRAJU?
Ovdje moramo dati apsolutno potvrdan odgovor, s 
naglaskom da se ipak ne radi o geografskom polo-
žaju koji bi bio označen kao bolesno područje, već 
se radi o određenim pčelarima. No, ta priča nam je 
manje-više poznata kada pčelari kasne u tretiranju 
pčelinjih zajednica protiv varooze u ljeti ili ne slušaju 
naputke o izboru određenog veterinarsko – medicin-
skog proizvoda (VMP) protiv varooze za tu godinu. 
Pčelarska javnost se manje-više navikla na takve 
probleme i često se niti ne osvrću na primjedbe 
takvih pčelara, koji su zabrljali pri ljetnom tretiranju 
varooze, da je uzrok smanjenih prinosa veliki broj 
košnica u tom kraju gdje oni pčelare ili se, pak, sve 
urotilo protiv njih pa je osim smanjenih prinosa doš-
lo i do uginuća njihovih pčelinjih zajednica. Među-
tim, postoje opasnosti u svezi bolesti pčela na koje 
možda trenutno uopće ne obraćamo pažnju. Naime, 
u uvodu teksta sam naglasio da se hrvatski pčelari 
boje dolaska inozemnih pčelara, ponajprije zbog 
bojazni od manjeg prinosa meda u njihovim košni-
cama. No, što je sa širenjem bolesti u slučaju mogu-
ćeg dolaska inozemnih pčelara? Trebamo li se u tom 
slučaju brinuti samo za dolaske slovenskih i mađar-
skih kolega ili prvo moramo riješiti probleme koje mi 
međusobno imamo? Krenimo korak naprijed i budi-
mo realni, što je s bolestima u slučaju kada pčelar iz 
Varaždina doseli košnice na područje Like ili pčelar 
iz Samobora ili Zagreba u Vukovarsku-srijemsku 

županiju na suncokret? Čak i da imamo za čitavo 
područje RH utvrđen bonitet pojedinih paša, koji je 
ovdje nebitan. Moramo se upitati: štiti li postojeći 
Pravilnik o veterinarskim pregledima živih životinja 
u unutarnjem prometu i svjedodžbi o zdravstvenom 
stanju i mjestu podrijetla životinja (NN 87/2008) 
naše pčele ili samo tim Pravilnikom zadovoljavamo 
formu, a posljedice takvog nerazboritog ponaša-
nja ćemo osjećati još dugi niz godina?! Ovdje pr-
venstveno mislim na američku gnjiloću medonosne 
pčele. Naime, u članku 8. spomenutog Pravilnika 
određuje se da veterinarski pregled nije obavezan 
u slučaju otpreme pčela radi ispaše ili prodaje. Kao 
pčelar, i doktor veterinarske medicine, smatram da 
je taj dio ispravno napisan. Veterinarski pregled nije 
zaista nužan u tim slučajevima jer ne znam što bi 
uopće veterinari trebali tražiti ili gledati. Varoozu? 
Pa, nema pčelinjaka u RH koji nema varoozu. No-
zemozu? Kod te bolesti mi još uvijek ne znamo koja 
je infekcijska doza potrebna na nivou pčelinje zajed-
nice da zajednicu proglasimo nozemoznom. Nekoli-
ko pčela koje možda imaju spore N. ceranae ili N. 
apis ne znači da možemo pčelinju zajednicu pro-
glasiti bolesnom od nozemoze. Američku gnjiloću 
(AG)? To bi još veterinar i mogao uočiti, ali kada bi 
bolest bila već u poodmakloj fazi. Osobno sam kli-
nički utvrdio AG u različitim fazama bolesti u više 
od 800 pčelinjih zajednica na mnogobrojnim pčeli-
njacima svijeta i RH. Međutim, nisam siguran koliko 
mi je još promaknulo slučajeva AG u ranim kliničkim 
fazama bolesti, dok je broj promijenjenih pokloplje-
nih stanica malen (čitaj: teško uočljive promjene), a 
pčelinja zajednica još dovoljno jaka s mnogo pčela. 
Stoga je veterinarski pregled kod otpreme pčela 
radi prodaje ili ispaše doista nepotreban. Pčelar 
će još pri izdavanju Svjedodžbe svojim potpisom 
jamčiti da sve životinje na gospodarstvu, kao i one 
koje se otpremaju, ne pokazuju vidljive poremećaje 
zdravstvenog stanja. Zadovoljili smo formu, potpi-
sali se na Svjedodžbu i krenuli na ispašu s pčelama. 
Međutim, što se uistinu događa u košnicama? Mo-
žemo li zaista biti sigurni da su sve naše košnice 
slobodne od AG, posebice u onoj ranoj fazi bolesti 
kada su klinički znaci još nejasni i teško uočljivi?! Ne, 
ne možemo biti sigurni. Osobno se nikada nisam 
brinuo da će moje pčele imati manje raspoloživog 
nektara za sakupljanje, ako bi u neposrednoj blizini 
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lokacije, gdje sam doselio pčelinje zajednice, bilo 
košnica drugih pčelara. Više sam bio zabrinut zbog 
mogućih bolesti koje će moje pčele zalijetanjem 
ili grabeži prenijeti iz tuđih košnica u svoje košni-
ce. Zatim sam u razmišljanjima otišao korak dalje i 
shvatio da i moje pčele mogu biti izvor zaraze na 
nekoj ispaši, a da ja to uopće ne registriram na vrije-
me. Jednostavno sam mogao pokupiti AG na ispaši 
uljene repice od nekog zapuštenog pčelinjaka, zatim 
otići na bagrem i kesten te se spustiti u Liku. U me-
đuvremenu se AG već počela klinički manifestirati u 
najranijoj fazi koju sam previdio zbog teško uočljivih 
znakova. No, sada se moramo upitati - koliko je u 
međuvremenu, drugih pčelinjih zajednica zaraže-
no u vlastitom ili tuđem pčelinjaku? Je li pčelar kriv 
zbog toga? Nije, jer to nije svjesno radio. Pčelar će 
jedino biti kasnije kriv ako ne prijavi sumnju na AG, 
ali to nije tema ovog teksta. Stoga, je li nam onda 
važnije da se brinemo zbog mogućih dolazaka slo-
venskih ili mađarskih pčelara, samo zbog mogućih 
smanjenih prinosa, ili zbog mogućnosti da će nam 
njihove pčelinje zajednice prenijeti AG?! No, ako 
ćemo zahtijevati od inozemnih pčelara pri dolasku u 
RH da su im zajednice slobodne od AG, onda opet 
moramo biti iskreni i kazati da prvo moramo srediti 
probleme „u vlastitom dvorištu“. Sređivanje stanja 
bi značilo početi razmišljati i lobirati za Pravilnike 
koji štite naše pčele od bolesti i posljedično isto 
traže od inozemnih pčelara pri dolasku u RH. To 
uključuje i izmjene Naredbe o mjerama zaštite živo-
tinja od zaraznih i nametničkih bolesti ili Pravilnika 
o mjerama suzbijanja i iskorjenjivanja pčelinjih bo-
lesti (NN 114/2004). Nažalost, neki pčelari, na pomi-
sao izmjene Naredbe ili Pravilnika, ponašaju se kao 
da im je netko stavio „crvenu krpu“ ispred očiju. Ta-
kvo ponašanje možda kratkotrajno sakuplja bodove 
kod pčelara, ali pokazuje totalno nerazumijevanje 
postojećeg stanja i dugotrajno je štetno za pčelare i 
pčelinje zajednice.

Rješenje pronalazimo u provođenju rane dijagno-
stike AG. Naime, u novije vrijeme utvrđeno je da se 
spore uzročnika američke gnjiloće mogu otkriti u 
medu obično godinu dana ranije negoli se jave kli-
nički znakovi bolesti. Primjerice, američka gnjiloća 
je utvrđena u 6,7 posto pčelinjih zajednica tijekom 
provođenja rane dijagnostike na području Republi-
ke Srpske u Bosni i Hercegovini u 2010. godini. Kao 
uzorak se uzimao med iznad legla. Treba kazati da je 
u tom projektu pretraženo svega 4 posto košnica i 
za očekivati je da bi se konačna količina pozitivnih 
rektora (pčelinje zajednice s povećanom količinom 
spora uzročnika AG u košnici koje bi trebale biti 
sanirane) bila oko 10 posto. Slične rezultate mogli 
bi očekivati i u RH. Govoreći u brojkama, bez pretje-
rivanja, očekujemo da će se AG klinički manifesti-
rati u približno 30 do 40 tisuća pčelinjih zajednica 
širom RH u sljedećih 1 do 2 godine. Istovremeno, 
švedska godišnje utvrđuje AG u svega 0,5  do 1 
posto pčelinjih zajednica. 

Treba ponoviti da predložena pretraga predstavlja 
ranu dijagnostiku AG kada klinički znakovi još uop-

će nisu prisutni. Svaka usporedba s onom ozlogla-
šenom zimskom pretragom pčela na nozemozu je 
bezpredmetna jer se radi o sasvim drugom pristupu 
i drugoj metodi. Čisto za usporedbu, u humanoj me-
dicini se slične pretrage susreću kod ranog utvr-
đivanja raka prostate, debelog crijeva ili promje-
na na grliću maternice. Gruba procjena govori da 
bi financijska strana provođenja rane dijagnostike 
AG u RH za sve pčelinje zajednice iznosila oko 4,5 
milijuna kuna. Taj novac se može namaknuti pre-
ko sustava potpora i iznosi manje nego što smo 
ove godine odvojili za veterinarsko – medicinske 
proizvode za kontrolu varooze. U konačnici, pčelar 
mora postati svjestan da ne može sve uvijek traži-
ti od različitih Ministarstava, pa čak ne bi trebalo 
uopće odbaciti mogućnost da pčelari simbolično 
sudjeluju u sufinanciranju rane dijagnostike AG. 
Nisam siguran koliko je sretno rješenje da planiramo 
izdvajati velika sredstava za tehničku pomoć pčela-
rima ili racionalizaciju troškova selećeg pčelarstva, 
a da pritom ne razmišljamo kako možemo pomoći 
pčelarima u suzbijanju američke gnjiloće. To je kao 
da država podupire kupnju automobila, a sustav vo-
začkih i prometnih dozvola uopće ne djeluje niti po-
stoji mreža semafora u državi. U takvim slučajevima 
nam jedino preostaje da trubimo, poput našeg voza-
ča u Kambođi koji je na udaljenosti od 25 prijeđenih 
kilometara potrubio oko 157 puta. Pobrinuli smo se 
za varoozu. Red je da to učinimo i za AG. Mislim da 
trebamo mudro promišljati oblike pčelarskih pot-
pora i raspodjelu novca u narednim periodima. 

Potpore za edukaciju pašnih povjerenika za utvrđi-
vanje boniteta paša, potpore za edukaciju pčelara 
o „Dobroj pčelarskoj praksi“ te potpore za ranu 
dijagnostiku AG su mjere koje se neizostavno mo-
raju naći na dnevnom redu. Odredivši se za njih, 
pokazujemo da želimo u potpunosti srediti stanje u 
hrvatskom pčelarstvu. Tada se ne trebamo bojati niti 
Mađara i Slovenaca, ali niti nas samih. Razumljivo 
je da je uključivanje struke u takve rasprave nužno. 
Pojedinac tu može malo toga napraviti.

Vjerujem da sadašnja garnitura pčelarskih momaka 
i cura koja sjedi u UO-u HPS-a ima snage, volje, 
vizije i hrabrosti donositi dugoročno dobra rješenja 
za hrvatsko pčelarstvo. 
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Pozicioniranje saća

B
udući da smo apsolvirali dio znanja o malim 
stanicama saća, potrebno je to dopuniti još 
jednom temom, a to je - pozicioniranje saća. 
Autor ove teme je još jedan Amerikanac Mike 

Hausel iz Orlanda na Floridi, koji je promatrajući pčele u 
divljim staništima, na granama drveća, došao do odre-
đenih saznanja te odredio pravilo, koliko je to moguće, 
kako posložiti okvire u košnicama. „Hausel pozicio-
niranje“ okvira sa saćem je radnja  da se ono približi 
rasporedu koji vlada u prirodnim staništima pčela. Kod 
prirodne gradnje pčele grade stanice saća različite ve-
ličine, već prema namjeni za koju će biti uporabljene. 
Ako roj pčela u počecima svoga rada ima jaku pašu, 
tada će graditi veće stanice saća, jer su mu potrebne, 
da ih tako nazovemo, posude za med. U zoni gnijezda 
gradit će stanice za buduće radilice, a tek po obodima 
saća - stanice za trutovsko leglo. U gnijezdu (plodištu) 
veličina  stanica saća će biti ista kao ona iz kojih su se 
pčele izlegle ili pak manja, ali najviše za 0,2 mm. Kada 
su Dee i Ed Lusby, pčelari četvrte generacije, počeli 
koristiti male stanice saća u suradnji sa Mike Hause-
lom, presložili su okvire na svojih tisuću košnica. Oni 
drže svoje pčele u pustinjskim predjelima Arizone, po-
štujući opet koliko je to moguće, prirodne zakone u 
radu sa svojim pčelama. Satna osnova, koju mi pčelari 
koristimo, predstavlja osnovu rada na pčelinjaku. Kao 
što kod čovjeka postoji lijeva i desna cipela, tako kod 
pčela postoji desna i lijeva strana satne osnove ili saća. 
Ako kod sebe imate okvir sa satnom osnovom ili sa-
ćem, pogledajte u dno stanice, okrenuto prema svjetlu, 
i vidjet ćete 3 romba. Ta tri romba čine jedan znak. Ako 
okvir okrenemo kao list knjige, u dnu stanice saća opet 
ćemo vidjeti 3 romba, ali sada drugačije posložena. 
Ako na jednoj strani satne osnove vidimo znak Y (nazo-
vimo ga ipsilon) s druge strane će biti znak Y naopačke 
(nazovimo ga mercedes) da se razlikuje od obrnutog 
ipsilona radi lakšeg razumijevanja. U prirodi pčele gra-
de satnu osnovu gdje su s obje strane saća stanice sa 
znakom (mercedes), ali mi to moramo zanemariti.

Evo kako okvire možemo pravilno posložiti u odnosu 
na ono što imamo. Znak ipsilon na saću ili satnoj osno-

vi mora uvijek (od zamišljene sredine) biti okrenut pre-
ma dasci nastavka, odnosno košnice. Znak mercedes 
neka uvijek bude okrenut prema zamišljenoj sredini 
nastavka, odnosno košnice. Kako bih uvijek znao gdje 
mi je ipsilon stranica saća, na satonoši u desnom uglu 
s moje stražnje strane, imam pribijen čavlić ili klanficu, 
što vrijedi za 5 desnih okvira. Na 5 lijevih okvira čavlić ili 
klanfica će biti na prednjoj strani košnice. „Zbrda zdola“ 
poslagani okviri u košnici stvaraju nered s puno proble-
ma, stoga je potrebno to izbjeći. Evo tih problema:

Matica nerado nese u krivo postavljeni okvir.(Nai-1. 
me, autoru ovog članka se u više navrata dogodilo 
tijekom ljeta da su u plodištu 3 okvira s leglom bila 
desno, 3 okvira legla lijevo, dok su srednja 2 okvira 
bila bez legla.
Nepravilno postavljen okvir sa satnom osnovom 2. 
može ostati neizgrađen pa onda možda neoprav-
dano za to krivimo proizvođača satnih osnova.                                                                
Pravilno postavljen okvir do nepravilno postavlje-3. 
nog okvira može imati produžene stanice saća, 
a pčele zauzvrat ne grade nepravilno postavljenu 
satnu osnovu.
Pčele umjesto nepravilno postavljene satne osno-4. 
ve mogu graditi zaperke.
Pčele neće graditi saće u medištu (ne događa se 5. 
na bogatim pašama).
Pčele nastoje rojem pobjeći iz  takve košnice.6. 
Dolazi čak i do promjena matice. 7. 

 
Kod pravilnog pozicioniranja pčele su mirnijeg raspolo-
ženja nego prije.

Još jednom bih ponovio što je Dee Lusby preporučila 
pčelarima: „Mi vjerujemo da životna sredina uz veli-
činu stanice saća predstavlja tek 1/3 problema gdje 
se pojavljuju bolesti pčela i varoa. Loša ishrana zbog 
umjetne hrane ili nedovoljne količine meda stvara 
drugi problem, dok je treći problem loše odgajanje 
pčela, neprirodna sredina, otrovi i rasturanje plodišta. 
Niti jedan od tri gore navedena problema ne može 
riješiti (poboljšati) stanje kod naših pčela bez rješa-
vanja ostala dva problema. Ono što želimo sebi (red) 
dajmo i pčelama“.

Gvido Gržetić, 
pčelar iz Pazina
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U
zročnik misterioznog nestajanja milijuna 
pčela je muha, tvrde znanstvenici. Muhe 
nametnici se udomaće na leđima pčela, 
udalje ih od zajednice i polako ih usmrćuju, 

prenosi Daily Mail.

KAKO JE SVE POČELO...
Prije pet godina američki znanstvenici su prvi puta 
primijetili da pčelinje zajednice nestaju, a da ne po-
stoji konkretno objašnjenje. Nedugo zatim, misterio-
zno izumiranje pčela prijavili su i europski pčelari, i to 
uglavnom u zapadnoj Europi, a u nekim slučajevima 
zabilježen je nestanak i do alarmantnih 90 posto pče-
linjih zajednica. Slijedom toga, znanstvenici iz cijelog 
svijeta udružili su se u razotkrivanju uzročnika ccD-a 
(Colony Collapse Disorder) i sasvim slučajno došli 

do najnovi-
jeg otkrića, 
prema ko-
jem se muha 
Apocepha-
lus borealis, 
koja napada 
pčele, čini 
(prema nekim 
teoretičarima) 
kao trenutno 
najprihvatljiviji 
razlog zašto 
pčele masov-
no umiru.

Pčele, bumbari i neke vrste osa su prirodna meta 
nametničke mušice Apocephalus borealis. Ovi si-
ćušni kukci zapravo slijeću na leđa pčele i liježu 
(deponiraju) svoja jajašca u abdomen pčele i kroz 
sedam dana se izlegu ličinke koje si potom "pro-
biju" izlaz između pčelinje glave i "prsnog koša" 
- što uzrokuje da se pčele počnu ponašati čudno, 
odnosno napuštaju svoje zajednice i umiru. Pče-
le su, kako se čini, na neki način svjesne što ih 
čeka pa radilice napuštaju zajednicu i besciljno 
lete uokolo, najčešće vrteći se oko jakog izvora 
svjetlosti.

Znanstvenici sa Sveučilišta u San Franciscu koji 
su proučavali ovaj fenomen kažu kako nametnici 
koji se nalaze u njima pretvaraju pčele u - zombije. 
Znanstvenik Andrew core tvrdi kako to posebno 
dolazi do izražaja jer se pčele očajnički žele nasta-
viti kretati. Kada umire, zdrava pčela se skvrči u 
nešto poput loptice i umiri. Pčele-zombiji se pak 
nastavljaju kretati unatoč tome što su zauzele skvr-
čenu pozu, konstantno rastežu nožice i pokušavaju 
ustati prije nego što opet ponovno padnu na tlo, 
pojasnio je Core.

SLUČAJNO 
OTKRIćE
Vođa istraživač-
kog tima John 
Hafnerik kaže 
kako su ovo ot-
krili sasvim slu-
čajno jer su u 
potpuno drugom 
e k s p e r i m e n t u 
pokušavali od-
gonetnuti kojim 
će kukcima na-
hraniti bogomoljku. Hafernik je zatim otišao van i 
oko jedne lampe sakupio razne vrste kukaca, uklju-
čujući i nekoliko pčela. Pritom je zaboravio na kukce 
i počeo raditi na jednom drugom projektu. Kada se 
vratio - većina pčela je bila mrtva, a ličinke namet-
nika su bile posvuda. I tada je shvatio da je sasvim 
slučajno otkrio "novog" nametnika pčela.

Ova vrsta nametnika za sada je otkrivena samo u 
košnicama u Kaliforniji i Južnoj Dakoti, no mogla bi 
pomoći u objašnjenju bizarne misterije masovnih 
uginuća pčelinjih zajednica, smatra John Haternik.

Međutim, znanstvenici još nisu sigurni napuštaju li 
zombi-pčele košnicu svojevoljno ili ih iz nje izbacuju 
zdrave pčele u zajednici. Tako da im preostaje još i 
otkriti gdje i kako ovi nametnici uspijevaju deponirati 
svoja jajašca u pčele jer nema dokaza da se mušice 
"motaju" oko košnica pa je najvjerojatnije objašnje-
nje - da mušice napadaju radilice dok one opra-
šuju biljke. Osim toga, najnoviji dokazi svjedoče da 
muhe napadaju pčele koje prenose med, a daljnjim 
testiranjem je pokazano da su i pčele i muhe zaraže-
ne nametnikom Nosema ceranae.

- Jedini problem s ovim otkrićem je što ne možemo po-
tvrditi na kojem mjestu muhe napadaju pčele i kako znaju 
koje biraju. Jedino što znamo je da pčele ne znaju da im 
se muhe nalaze na leđima i da se one dobro kriju, zaklju-
čio je John Hafernik sa Sveučilišta u San Franciscu.

Z A N I M L J I V O S T I
Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
"Hrvatska pčela"

Zanimljivo otkriće: i muhe su 
odgovorne za izumiranje pčelinjih zajednica!?

Gubici pčelinjih zajednica su alarmantni ne samo 
za ljubitelje meda već i za veliki dio poljoprivred-
nog svjetskog tržišta. Čak se 52 od ukupno 112 
važnih svjetskih poljoprivrednih kultura, od ja-
buka i soje do kakaa i badema, oslanjaju na 
oprašivanje. U jednoj studiji iz 2009. ekonomisti 
su procijenili da je vrijednost oprašivanja kuka-
ca, uglavnom od strane pčela, više od 212 mili-
jardi dolara. Zbog brzog rasta ljudske populacije 
strahuje se da će odumiranje pčela još dodatno 
produbiti svjetsku krizu nastalu ograničenjem 
poljoprivrednih usjeva i rastom cijena hrane, 
piše Dnevnik.hr.
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PRIPREMILA:
Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
"Hrvatska pčela"

Z A N I M L J I V O S T I

U 
sklopu projekta Utjecaj hrvatskog pridruži-
vanja EU na zdravlje i okoliš kojeg financi-
ra Europska Unija kroz program IPA INFO 
2009, Zelena akcija je 16. i 17. siječnja or-

ganizirala predavanje i okrugli stol o utjecaju koje bi 
pridruživanje Europskoj Uniji trebalo imati na kontrolu 
genetski modificiranih organizama u Hrvatskoj. 

Predavanje O zakonodavstvu Europske Unije ve-
zanom uz GMO-e te izglede za njegove eventualne 
promjene u budućnosti održala je voditeljica kampa-
nje za hranu organizacije Friends of the Earth Europe 
Mute Schimpf. Osim toga, govorila je i o nedavnoj od-
luci Europskog suda pravde u Luksemburgu prema 
kojoj će med kontaminiran GMO peludom morati biti 
posebno označen, što se smatra velikom pobjedom 
organizacija za zaštitu okoliša i moglo bi dovesti do 
daljnjeg postrožavanja legislative EU o GMO-ima. 

SLABOST ZAKONODAVSTVA EU: GMO KOMPANI-
JE NE SNOSE TROšKOVE šTETE!
- Ako odlučite pristupiti EU, možete izgubiti nešto 
snage u zakonodavstvu. Primjerice, generalna zabra-
na GMO-a neće biti u skladu s EU propisima. Austri-
ja je pokušala nešto slično, ali Europska komisija nije 
odobrila. S druge strane ne znači da ćete morati išta 
uzgajati što ne želite. Potrebna je snažna politička 
volja da se nađe rješenje koje bi zadovoljilo i europ-
ske odredbe i osiguralo zemlju slobodnu od GMO-a, 
istaknula je voditeljica kampanje za hranu organizacije 
Friends of the Earth Europe Mute Schimpf,  na okru-
glom stolu  Zelene akcije uoči referenduma za ulazak 
Hrvatske u EU, koja je nadodala da je slabost zako-
nodavstva Unije u tome što ono ne predviđa da GMO 
kompanije snose troškove štete za kontaminaciju 
polja drugih proizvođača.

 - Ignorira se realnost života poljoprivrednika. Strojevi 
se često dijele, spremnici za žitarice uglavnom su za-
jednički i nije moguće da jedan poljoprivrednik bude 
GMO proizvođač, a polja njegovih susjeda čista. Tako 
da neizbježno dolazi do kontaminacije, ali na ošteće-
nom ostaje da tuži susjede, dok tvrtke proizvođači ne 
snose nikakvu odgovornost, istaknula je Schimpf.
Također, kao kod problematike hrvatskih studija utje-
caja na okoliš koje plaća i izrađivača odabire investitor, 
rizike od GMO-a u EU ne procjenjuje neovisno tijelo, 
već je uvijek industrija ta koja procjenjuje rizik od pu-
štanja GMO-a u okoliš ili prodaju, a dio podataka se 
često proglasi povjerljivim. 
Mišljenje u vezi dozvole pojedinom proizvodu daje Eu-
ropska agencija za sigurnost hrane, a konačnu od-
luku o stavljanju nekog proizvoda na listu dopuštenih 
donosi Europska komisija. Međutim, nikada se nije 
dogodilo da zemlje članice iskoriste mogućnost od-
bijanja pojedine dozvole, iako to mogu učiniti dvo-
trećinskom većinom, nabrojala je nedostatke Mute 
Schimf.

Norveška, koja nije članica Unije, ima, pak, obuhvat-
niju kontrolu za razliku od EU. Njihovim je zakonima 
predviđena procjena na tri razine: okolišna procjena 
rizika, zdravstvena, ali i dugoročna procjena održivo-
sti, što zakonodavstvo Unije ne predviđa.

PČELARI PRIDONIJELI POOšTRAVANJU ZAKONA
Slučaj koji bi mogao pridonijeti pooštravanju zakona 
Europske Unije, nadaju se aktivisti, pobjeda je nje-
mačkih pčelara na Europskom sudu u Luksemburgu 
od 6. rujna prošle godine, o čemu smo već izvješta-
vali u “Hrvatskoj pčeli”. Naime, 2005. godine pčela-
ri su tužili bavarsku vladu zbog zagađenja njihovog 
meda peludom s testnih polja GM kukuruza multina-
cionalne korporacije Monsanto. Od Europskog suda 
je zatraženo da odluči - definira li se med koji sadrži 
GM pelud kao genetski modificirani proizvod i je li za 
tragove genetski modificiranih organizama u medu 
potrebna GMO autorizacija?

Odluka suda da se takav med mora označavati kao 
GMO posredno je dovela u pitanje novu europsku re-
gulativu usvojenu pod pritiskom industrije u srpnju 
2011. godine, kojom se odustalo od ranijeg pravila 
o nultoj toleranciji na neautorizirane tragove GM-a u 
hrani za životinje.

Međutim, zakonodavstvo Unije dopušta zemljama 
članicama da samostalno donose nacionalna pravila 
u vezi uzgoja na poljima i uređenja pravila za koeg-
zistenciju GMO i ne-GMO uzgoja. Tako su različite 
europske zemlje odlučile krenuti znatno drugačijim 
putevima. Primjerice, osamdeset posto proizvodnje 
GMO biljaka na poljima zapravo otpada na španjol-
sku, zemlju koja uopće nema zakon o GMO-u. Zato 
u španjolskoj ne postoji ni registar uzgajivača niti 
ikakva pravila te je već došlo do pada proizvodnje 
organskog kukuruza. Osim Španjolske, GMO kulture 
uzgajaju se na poljima još u Poljskoj, Slovačkoj, Češ-
koj, Rumunjskoj, nešto malo i u Njemačkoj i šved-
skoj, a Portugal je počeo proglašavati zone uzgoja 
GMO, što poljoprivrednicima koji žive na tom području 
ukida mogućnost izbora. 

EU i pesticidi: 
Kontrola GMO-a u sklopu pridruživanja Hrvatske EU
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Od dvije uzgajane vrste u Europi, Monsantov kukuruz 
MON 810 zabranilo je šest zemalja, Francuska, Nje-
mačka, Austrija, Grčka, Mađarska i Luksemburg, dok 
su krumpir Amflora koji se ne koristi kao hrana već za 
proizvodnju škroba, zabranile Austrija, Luksemburg i 
Mađarska. Naime, multinacionalna kompanija BASF 
je proizvodila Amflora krumpir, koji je dobio odobrenje 
Europske komisije da bi kasnije bio povučen s tržišta 
zbog zagađenja nelicenciranom GM varijantom.

HRVATSKA IMA STROŽE ZAKONODAVSTVO OD 
VEćINE EUROPSKIH ZEMALJA
Što se tiče Hrvatske, papirologija je nešto striktnija 
nego u EU, s više pitanja, a pravilnik o stavljanju GM 
hrane za stoku prvi put na tržište zahtijeva dodatnu au-
torizaciju, iako je već prošlo autorizaciju u EU.

- Birokracija u ovom slučaju nije loša, jer što je veća 
procedura, to je sigurnije da će biti manje pokuša-
ja uvođenja novih GMO-a na tržište. Također, našim 
se odredbama, za razliku od europskih, traži i dokaz 
zašto je do 0,9 GMO sadržaja onečistilo proizvod - 
nesvjesno ili zbog tehnološkog propusta, objašnjava 
Domagoj šimić, predsjednik Odbora za uvođenje 
GMO-a u okoliš i znanstvenik s Poljoprivrednog in-
stituta u Osijeku, koji je osim Mute Schimpf (Friends 
of the Earth Europe), Jagode Munić (Zelena akcija) i 
Davora Percana (Delegacija Europske unije u Repu-
blici Hrvatskoj) 17. siječnja na okruglom stolu Zelene 
akcije govorio o tome kako bi pristupanje EU moglo 
utjecati na domaće zakonodavstvo i praksu vezanu 
uz kontrolu GMO-a.

- U Odboru za uvođenje GMO-a u okoliš prisutni su 
i otvoreni zagovornici GMO-a i otvoreni protivnici. 
Do sada smo sva mišljenja donosili jednoglasno kroz 
debatu. Međutim, raspravlja se od slučaja do sluča-
ja. Teško će biti zadržati ovako visoku razinu zašti-

te kada je cijeli svijet onečišćen. Kina i Indija se još 
nećkaju, ali, ako se oni odluče na masovni uzgoj kao 
Brazil, teško da će Europa uspjeti ostati otok, ocje-
njuje Šimić.

Jagoda Munić iz Zelene akcije, članica Vijeća za 
GMO, istaknula je odredbu iz Zakona o GMO-u koja 
određuje da je sijanje GMO kultura u Hrvatskoj do-
zvoljeno samo na područjima koje odredi Vlada po-
sebnom uredbom kao jako dobru. Ta uredba nikada 
nije donesena, te tako u Hrvatskoj sada nema područ-
ja gdje bi se moglo sijati.

Također, zakon iz 2005. godine zabranjuje uvođenje 
GMO-a u zaštićena područja, područja Nacionalne 
ekološke mreže koja čini tridesetak posto kopnenog 
teritorija, te područjima određena za ekološki turizam i 
proizvodnju hrane što opet nije točno definirano.

Hitnim izmjenama zakona iz 2009. dodan je članak da 
će se koegzistencija urediti sukladno Nacionalnoj stra-
tegiji o koegzistenciji, imenovana je zatim i komisija za 
izradu te strategije, međutim nikada se nije sastala.

Zabrinuti poljoprivrednici i aktvisti inicirali su pokret za 
zone slobodne od GMO-a u Europi, koji je prihvaćen i 
u Hrvatskoj. Od 2008. godine do danas većina župa-
nija u Hrvatskoj se proglasila slobodnima od GMO-a, 
međutim, pravno to još uvijek ne znači puno. 

- To bismo trebali točno definirati, jer je iznimno bitno 
zbog sigurnosti konvencionalne i organske proizvod-
nje. Naravno, uvijek će se postavljati pitanje - što rade 
susjedne zemlje, stoga je bitno napomenuti da zako-
nodavstvo u vezi GMO-a, i u slučaju ulaska i neula-
ska u Uniju, ostaje u rukama građana, udruga i zako-
na RH jer preporuka EU iz 2010. godine dozvoljava 
isključivanje velikih površina bez GMO-a, izjavio je 
šimić uoči referenduma za ulazak Hrvatske u EU.

Također, Odbor za zaštitu okoliša  zadnjeg saziva 
Hrvatskog sabora usvojio je tekst Prijedloga Dekla-
racije o potpori Inicijativi za proglašenje regije Alpe-
Adria područjem slobodnim od GMO-a. Deklaracija 
je sastavljena u suradnji s mađarskim Odborom. Ali, s 
obzirom na promjenu vlasti u Hrvatskoj, ne zna se što 
će biti od ove inicijative, prenosi h-alter.org.

No, siva zona i dalje ostaje u neoznačavanju mesa, 
jaja i mlijeka od životinja hranjenih GM hranom. Čak 
77 posto stočne hrane Europska Unija uvozi. Uglav-
nom je riječ o argentinskoj i brazilskoj GM soji. Čak i 
Hrvatska uvozi znatne količine stočne hrane sa svih 
strana, rečeno je na okruglom stolu Zelene akcije.

Ovo bi moglo imati utjecaj i na uvoz meda koji do-
lazi izvan EU, a koji je, češće od onog europskog 
(jer je u više zemalja EU uzgoj GMO usjeva zabra-
njen osim za eksperimentalne svrhe), kontaminiran 
GMO sastojcima. To bi trebalo i potaknuti Hrvatsku 
da, u najmanju ruku, u svom zakonodavstvu zadrži 
relativno konzervativan pristup prema GMO usje-
vima, priopćio je voditelj Info centra Zelene akcije 
Eugen Vuković. 

Odbor za uvođenje GMO-a u okoliš ima 9 članova, 
a postoji i Odbor za ograničenu upotrebu GMO-a 
koji se bavi problematikom upotrebe GMO-a u za-
tvorenim sustavima, najčešće laboratorijima. Ova 
dva odbora imaju više tehničku zadaću, bave se 
papirologijom i izdaju svoja mišljenja, dok Vijeće o 
GMO-ima (Vijeće od 17 članova imenuje Vlada na 
četiri godine) prati stanje, izdaje mišljenja i obavje-
štava javnost. 
Odbori su, jednako kao i Vijeće o GMO-ima, savje-
todavna tijela i ne donose odluke. Odluke ostaju na 
ministarstvima koja ih donose ovisno o političkim 
interesima stranke na vlasti, državnim interesima i 
mišljenjima savjetodavnih odbora.
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G O S P O D A R S T V O

Obiteljsko poljoprivredno gospodarstvo

Otvaranjem ove rubrike namjera nam je približiti pčelarima načine i mogućnosti kroz koje mogu izraziti i 
ostvariti svoje interese.

U narednim brojevima „Hrvatske pčele“obraditi ćemo razne oblike poslovanja, a u ovom broju obraditi 
ćemo pojam obiteljskog poljoprivrednog gospodarstva.

P
rije svega moramo naglasiti da je poljopri-
vreda strateška djelatnost koja svojom gos-
podarskom, ekološkom i socijalnom ulo-
gom pridonosi održivom razvoju Republike 

Hrvatske. Ona obuhvaća biljnogojstvo, stočarstvo i 
s njima povezane uslužne djelatnosti, sukladno sku-
pinama Nacionalne klasifikacije djelatnosti: uzgoj 
jednogodišnjih i višegodišnjih usjeva i uzgoj stoke, 
peradi i ostalih životinja.             

Prema popisu poljoprivrede iz 2003. godine proizla-
zi da se 84% poljoprivrednog zemljišta u Republici 
Hrvatskoj nalazi u posjedu obiteljskih gospodarstava. 
Također je zanimljiva činjenica da prema podacima 
Državnog zavoda za statistiku dobivenih popisom 
poljoprivrede 2003. godine, u Republici Hrvatskoj po-
stoji 449.896 poljoprivrednih gospodarstava, od čega 
su 448.532 obiteljska poljoprivredna gospodarstva, a 
1.364 poslovnih subjekata koji se bave poljoprivred-
nom proizvodnjom (pravne osobe i obrtnici). 

U daljnjem tekstu obraditi ćemo zakonske okvire 
obiteljskog poljoprivrednog gospodarstva. Obzirom 
da je tema poprilično široka podijeliti ćemo je u dva 
dijela.           

šTO JE POLJOPRIVREDNO GOSPODARSTVO I 
KAKO ONO MOŽE DJELOVATI? 
Poljoprivredno gospodarstvo jest pravna ili fizička 
osoba ili više fizičkih osoba koje se bave poljopri-
vredom. 
Poljoprivredno gospodarstvo može djelovati kao: 

obiteljsko poljoprivredno gospodarstvo (u dalj-1. 
njem tekstu: OPG) 
obrt registriran za obavljanje poljoprivredne dje-2. 
latnosti 
trgovačko društvo ili zadruga registrirana za 3. 
obavljanje poljoprivredne djelatnosti te
druga pravna osoba           4. 

šTO SE SMATRA OBITELJSKIM POLJOPRIVRED-
NIM GOSPODARSTVOM (OPG)? 
Po zakonskoj definiciji OPG je samostalna gospo-
darska i socijalna jedinica koju čine punoljetni člano-
vi zajedničkoga kućanstva, a temelji se ili na vlasniš-
tvu i uporabi proizvodnih resursa u obavljanju poljo-
privredne djelatnosti ili smo na uporabi proizvodnih 
resursa u obavljanju poljoprivredne djelatnosti. Tre-
ba imati na umu da je OPG namijenjeno obiteljskom 
poslovanju u poljoprivredi.           

TKO JE POLJOPRIVREDNIK? 
Poljoprivrednik je fizička osoba na poljoprivrednom 
gospodarstvu koja se bavi poljoprivredom te posje-
duje znanja i vještine o poljoprivredi.           

TKO MOŽE BITI NOSITELJ OPG-A? 
Nositelj OPG-a je punoljetna osoba koja radi stalno 
ili povremeno na gospodarstvu i odgovorna je za 
njegovo poslovanje. Status nositelja OPG-a neće 
mu smeta u njegovim pravima da pored prihoda od 
poljoprivrede primaju još i plaću ili mirovinu. Isto to 
vrijedi i za članove OPG-a. Nositelja OPG-a biraju 
članovi kućanstva           

TKO SU ČLANOVI OPG-A? 
Članovi seljačkog gospodarstva ili obiteljskog po-
ljoprivrednog gospodarstva jesu punoljetni člano-
vi istog kućanstva koji imaju prebivalište na istoj 
adresi, a bave se stalno ili povremeno radom na 
gospodarstvu. Što znači, da onaj član istog kućan-
stva koji se ne bavi čak ni povremeno radom na 
gospodarstvu, ne smatra se članom OPG-a.           

KOJE SU DJELATNOSTI OPG-A?
Djelatnosi OPG-a mogu biti primarne, a to je bavlje-
nje poljoprivredom i dopunske, a to su one djelat-
nosti koje su povezane s poljoprivredom, a glavni 
i jedini zadatak im je da omoguće bolje korištenje 
proizvodnih kapaciteta te bolje korištenje rada 
članova OPG-a. S time da dohodak iz dopunske 
djelatnosti ne bi smio biti veći od dohotka ostvare-
nog od primarne poljoprivredne djelatnosti. Značaj 
dopunskih djelatnosti OPG-a krije se u mogućnosti 
koje one pružaju što bi moglo imati za posljedicu 
dodatno ostvarenje zaposlenosti i povećanje do-
hotka na OPG-ima.           

POSTOJI LI NEKAKAV REGISTAR ILI UPISNIK U 
KOJI SE UPISUJE OPG? 
Da. Ministarstvo poljoprivrede je nadležno za Upi-
snik poljoprivrednih gospodarstva (u daljem tekstu: 
Upisnik), ali je poslove njegovog vođenja povjerio 
Agenciji za plaćanja u poljoprivredi, ribarstvu i ru-
ralnom razvoju (www.apprrr.hr). 

Kad se govori o Upisniku poljoprivrednih gospo-
darstava, treba razlikovati dva odvojena upisnika, 
i to Upisnik seljačkih gospodarstava ili obiteljskih 
poljoprivrednih gospodarstava i Upisnik trgovačkih 

PREUZETO SA: www.orkis.hr
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društava, zadruga i obrtnika u poljoprivredi, za koja 
vrijede ista pravila upisa i brisanja upisa.           

POSTOJI LI NEKO POSEBNO VRIJEME KAD SE 
MOŽE IZVRšITI UPIS U UPISNIK? 
Ne. Upis poljoprivrednih gospodarstava u Upisnik 
vrši se tijekom cijele godine u uredima državne 
uprave u županijama te upravnom tijelu Grada Za-
greba.           

GDJE SE UPISUJU POLJOPRIVREDNA GOSPO-
DARSTVA? 
Poljoprivredna gospodarstva upisuju se u uredima 
državne uprave u županijama, te upravnom tijelu 
Grada Zagreba kojima pripadaju s obzirom na sje-
dište trgovačkog društva, zadruge ili obrta, odno-
sno prebivalište nositelja seljačkog gospodarstva 
ili obiteljskog poljoprivrednog gospodarstva, neovi-
sno o mjestu obavljanja poljoprivredne djelatnosti.           

šTO SE DOGAĐA S PODAcIMA IZ UPISNIKA? 
Podaci o poljoprivrednim gospodarstvima uneseni 
u uredima državne uprave u županijama te uprav-
nom tijelu Grada Zagreba objedinjavaju se u središ-
njoj bazi podataka o poljoprivrednim gospodarstvi-
ma u Ministarstvu poljoprivrede. A podaci iz baze 
podataka poljoprivrednih gospodarstava koriste se 
u provedbi mjera poljoprivredne politike te za po-
trebe vođenja statistike u Ministarstvu.  
           
ZA KOGA JE OBVEZAN UPIS U UPISNIK POLJO-
PRIVREDNIH GOSPODARSTAVA? 
Upis u Upisnik poljoprivrednih gospodarstava ob-
vezan je za: 
1. poljoprivredna gospodarstva koja podnose za-
htjev za državnu potporu, 
2. poljoprivredna gospodarstva koja prema poseb-
nim propisima moraju biti registrirana u upisnicima, 
registrima ili evidencijama što ih vodi Ministarstvo 
poljoprivrede ili ustanove u poljoprivredi i 
3. OPG koja na tržištu prodaju vlastite poljoprivred-
ne proizvode proizvedene na OPG-u. Što znači, da 
onaj OPG koji se nije upisao u Upisnik poljoprivred-
nih gospodarstava neće moći niti tražiti (naravno ni 
ostvariti pravo na) državne poticaje, a neće moći ni 
svoje proizvode proizvedene na OPG-u prodavati, 
uopće.           

TKO PROVODI POSTUPAK UPISA? 

Postupak upisa u Upisnik i izdavanja rješenja 
o upisu ili rješenja o odbijanju upisa provodi 
Agencija za plaćanja u poljoprivredi, ribarstvu i 
ruralnom razvoju. Nositelj poljoprivrednog gos-
podarstva podnosi uredu državne uprave u župa-
nijama odnosno upravnom tijelu Grada Zagreba 
ispunjeni i potpisani obrazac Zahtjeva za upis u 
Upisnik i uz to prilaže potrebnu propisanu doku-
mentaciju. Izgled zahtjeva i popis dokumentacije 
koja se zahtjevu prilaže navedeni su u Pravilniku 
o upisu u Upisnik poljoprivrednih gospodarstava 
(„Narodne novine“ broj 128/02, 122/03, 189/03, 
2/05, 129/05, 152/05, 38/06, 27/08, 29/09). Kod 
podnošenja zahtjeva za upis u Upisnik plaća se 
upravna pristojba u iznosu od 70,00 kuna.           

MORAJU LI SE VODITI POSLOVNE KNJIGE UPI-
SOM U UPISNIK? 

Upisom u Upisnik OPG-a ne postaje se obvezni-
kom vođenja poslovnih knjiga.           

TKO IZDAJE ISKAZNIcU OPG-A? 

Agencija za plaćanja u poljoprivredi, ribarstvu i 
ruralnom razvoju izdaje iskaznicu OPG-a nosi-
telju i članovima OPG-a. Mora se imati na umu 
da su nositelj OPG-a i članovi OPG-a dužni kod 
sebe imati tu iskaznicu ili rješenje o upisu prili-
kom prodaje vlastitih poljoprivrednih proizvoda 
proizvedenih na OPG-u te ih dati na uvid kad to 
od njih zatraži zakonom ovlaštena osoba (npr. 
poljoprivredni ili stočarski inspektor Ministarstva 
poljoprivrede.

šTO AKO SE NE PREDOČI ISKAZNIcA? 

Ako nositelj ili član OPG-a prilikom prodaje vla-
stitih proizvoda na tržištu inspektoru ne predoči 
na uvid Iskaznicu ili rješenje o upisu u Upisnik ka-
znit će se za prekršaj novčanom kaznom u iznosu 
od od 1.000,00 do 5.000,00 kuna.           

KAD ISKAZNIcA OPG-A VRIJEDI? 

Iskaznica vrijedi uz osobnu iskaznicu.           

KAD ISKAZNIcA OPG-A PRESTAJE VRIJEDITI? 

Iskaznica prestaje vrijediti prestankom statusa 
nositelja ili člana seljačkog gospodarstva ili obi-
teljskog poljoprivrednog gospodarstva. Te je na-
kon prestanka valjanosti iskaznice korisnik obve-
zan dostaviti iskaznicu na poništenje uredu.               

šTO AKO SE ISKAZNIcA OPG-A IZGUBI ILI 
SAMO OšTETI? 

U slučaju oštećenja ili gubitka iskaznice, ured 
državne uprave u županijama odnosno upravno 
tijelo Grada Zagreba će izdati novu iskaznicu u 
roku od 15 dana od podnošenja zahtjeva te po-
ništiti oštećenu. 
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Cijene meda u EU i susjednim zemljama

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
"Hrvatska pčela"

NJEMAČKA
Maloprodajne cijene meda u Njemačkoj bile su rela-
tivno konstantne u 2011. godini, ali su i blago rasle, 
kazao je dr. Sebastian Spiewok. Tako je u pakiranju 
od 500 grama cijena poliflornog “proljetnog meda” 
u maloprodaji iznosila 4,04 Eura, poliflornog “ljet-
nog meda” 4,10 Eura, dok se med od uljane repice 
prodavao po 3,93 Eura. Iako su u nekim regijama 
Njemačke razlike u maloprodajnim cijenama izno-
sile više od 1 Eura, cijene u trgovinama su, pak, 
toliko različite, ovisno o tvrtkama i vrsti meda, da 
je do zaključenja ovog broja Hrvatske pčele bilo 
nemoguće napraviti nekakav presjek cijena, na-
pominje dr. Sebastian Spiewok iz redakcije Bienen 
Journala.

Otkupne cijene (po kilogramu meda) u bačvama od 
300 kg su se kretale:
Od 3,50 do 4,00 Eura za poliflorni med;
Od 3,00 do 3,50 Eura za med od uljane repice;
Od 5,00 do 7,00 Eura za šumski med;
Od 7,50 do 8,50 Eura za med od jele (crnogorica).

šVIcARSKA
Švicarskim pčelarima je preporučeno da u 2011. go-
dini med bez oznake kvalitete u pakiranjima od 250 
grama prodaju po cijeni od 6,50 švicarskih franaka, 
u staklenkama od 500 grama - po 12 švicarskih 
franaka, a 1 kg meda bez oznake po 23 švicarska 
franka. Dok je cijena meda sa oznakom kvalitete 
za 250 gramska pakiranja iznosila 7,00 švicarskih 
franaka, za 500 grama – 13 švicarskih franaka, a za  

pakiranja od 1 kg – 25 švicarskih franaka.
Cijene kremastog meda su veće za 1 CHF/500 
grama, a otkupne cijene za velike količine još nisu 
formirane, kazao je glavni urednik Schweizerische 
Bienen Zeitunga Robert Sieber za Hrvatsku pčelu i 
napomenuo da se cijene mogu prilagođavati ovisno 
o potražnji, vrsti i raspoloživosti.

MAĐARSKA
Maloprodajne cijene u Mađarskoj u 2011. godini za 
bagremov med (akaciju) su iznosile od 1 700 do 2 
000 forinti po kilogramu, dok se za ostale mono-
florne vrste meda (kanola, suncokret) plaćalo od 1 
500 do 1 700 forinti po kilogramu. Za rijetke vrste 
monoflornog meda (kesten i lipa) osobito u 2011. 
godini, jer je ih je bilo izuzetno malo, cijena je pora-
sla u odnosu na prijašnje godine i skočila sa 2 000 
– 2 500 HUF/kg na iznos od 2 500 do 3 000 forinti 
po kilogramu, za razliku od poliflornog meda čija 
cijena iznosi od 1 300 do 1 500 forinti po kilogra-
mu. Osim toga, u Mađarskoj postoje dobro poznati 
pčelari koji imaju poseban dizajn i kvalitetu, tako da 
su cijene njihovih proizvoda veće, kazao je mađarski 
pčelar Andor Söjtöri i naglasio da su mala pakiranja 
meda puno skuplja u odnosu na „standardna“.
U trgovinama je ostala uobičajena cijena – bagre-
mov med se prodaje od 2 500 do 3 000 forinti po 
kilogramu, a poliflorni med od 2 000 do 2 500 fo-
rinti za kilogram.
Otkupne cijene su u blagom porastu, pa se bagre-
mov med otkupljuje po cijeni od 1 120 do 1 150 
HUF/kg, a poliflorni od 750 do 770 HUF/kg
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Ljepljivi oman (Dittrichia viscosa (L.) Greuter)

Matija Bučar, prof, 
pčelar iz Petrinje

M E D O N O S N O  B I L J E

L
jepljivi oman je trajnica, nalik na grmić, 
dubokog i debelog korijena, koji je prekri-
ven žljezdastim, ljepljivim dlakama. Otuda 
i naziv vrste; lat. Viscosa - ljepljiv. Stabljike 

su razgranate i obilno lisnate, a u starijoj dobi i 
drvenaste. Listovi su sjedeći, lancetastog oblika 
i nazubljenih rubova. Žuti glavičasti cvat, ugodna 
mirisa građen je od vanjskog prstena obodnih jezi-
častih cvjetova te unutarnjeg diska cjevastih cvje-
tova. Svi cvatovi zajedno oblikuju gustu metlicu na 
vrhu stabljike. Plod je svijetlosmeđa roška s kruni-
com. Svi plodovi neko vrijeme ostaju na cvjetištu 
(lampion) dok ne dozore i dok ih vjetar ne otpuše.

Ova prastara ljekovita biljka danas je u pučkoj 
medicini gotovo zaboravljena. Koristila se za za-
cjeljivanje rana, protiv malarije, tumora i grčeva 
u mišićima. Moderna medicina otkrila je u ovoj 
biljci niz ljekovitih tvari. Ljepljivi oman od davnina 
je poznat i kao izvor žute boje, koja se dobivala 
iz korijena.

U našoj flori zabilježena je još jedna vrsta tog ma-
lenog roda - jednoljetni smrdljivi oman (D. gra-
veolens), niža biljka koja se razlikuje po upola 
manjim cvjetnim glavicama, linelanim listovima i 
građi roške, te veoma neugodnom mirisu. Raste 
na pustim staništima, kamenjarima, starim zidovi-
ma, nasipima zemlje i šljunka, često sasvim blizu 
mora.

U Primorju i Dalmaciji zbog ljetnih suša mnoge 
biljke su završile svoj vegetacijski ciklus i preš-
le u stanje mirovanja, a neke tek započinju svoju 
cvatnju pa su dragocjen izvor nektara i peluda. S 
obzirom na to da je ljepljivi oman dosta raširen, 
pčele će ga svugdje naći kao izvor peluda. One 
se dugo zadržavaju na cvjetnim glavicama, sa-
stavljenim od mnogo cvjetića, koje vješto prebiru 
pomoću svojih usnih organa.
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Pripremila:
Ivana Berg-Divald 
S Brankom Duporom 
razgovarao Milan 
Kramer

Kokteli, namazi, frapei na bazi 
pčelinjih proizvoda

U
mirovljeni profesor Branko Dupor cijenjen 
je u pčelarskim krugovima zbog jedinstve-
nog razloga što  pčelinje proizvode (med, 
cvjetni prah i propolis) promovira kroz kok-

tele, slastice i namaze. A kako je sve to počelo, još 
uvijek se dobro sjeća gospodin Dupor koji, kako 
kaže, ima tek 75 godina. 

OD PROFESORA DO OBIČNOG SELJAKA
Još dok je radio u osječkoj Ugostiteljskoj školi nje-
gov školski kolega mr. sc. Slavko Horvat je primijetio 
da profesor Dupor, iako nije pčelar, stalno nešto ek-
sperimentira sa koktelima, napitcima i slasticama u 
koje je dodavao med, cvjetni prah ili propolis. 

Vidjevši moj interes za pčelarstvo Slavko me je ne-
koliko puta vodio na svoj pčelinjak u mjestu Satnica 
početkom 1980. godine - kada još nije bila prisutna 
varoa, klimatski uvjeti za pčelarenje bili su zadovo-
ljavajući, tako da su pčelari po pčelinjoj zajednici u 
to doba vrcali od 40 do 50 kg meda, a neki i više, 
prisjeća se Branko Dupor koji je odmah zavolio pče-
le, a budući da je za nekoliko godina trebao ići u 
zasluženu mirovinu, počeo je intenzivnije razmišljati 
o pčelarstvu kao novom zanimanju.

 Kao prvo radiš nešto za dobrobit sebe, a time i šire 
društvene zajednice, u prirodi si sa pčelama, nisi 
obavezan stalno biti na pčelinjaku, a ujedno i upo-
znaješ široki krug ljudi jer se pčelarstvom bave mno-
gi, kazao je pčelar Dupor kojem, iako je profesor, nije 
bio problem postati običan seljak.

Ubrzo je ozbiljnije počeo pčelariti AŽ košnicama, 
koje je odabrao iz zdravstvenih razloga - jer ih može 
pregledavati i dok sjedi. A iako priznaje da je takav 
„sjedeći način pčelarenja“ dosta sporiji od „standar-
dnog pčelarstva“, priznaje da mu to sve pričinjava 
veliko zadovoljstvo za psihički i fizički odmor u pri-
rodi.

Kada je konačno postao pčelar, imao je na raspo-
laganju dosta pčelinjih proizvoda: meda od uljane 
repice, bagrema, amorfe, suncokreta i zlatošipke, 
cvjetnog praha, ali i propolisa, pa je mogao na miru, 
kako kaže, prvo u svom domaćinstvu, zatim i u škol-
skom praktikumu, praviti koktele, slastice i napitke, 
koji su se degustirali na raznim događanjima i postali 
hit! 

Sve sam to zapisivao, zatim sam u Ugostiteljskoj 
školi u školskom praktimumu educirao buduće ko-
nobare kako da naprave koktele i napitke. Prva moja 
„prava prezentacija“ bila je 1994. godine u nekadaš-
njem grand hotelu „Psunj“ u Osijeku, kada je pčelar-
sko društvo „Pčela“ slavilo 115 godina neprekidnog 
rada. Na  proslavi se okupilo nekih 150 uzvanika koji 
su degustirali 10-ak vrsta koktela, slastica i napitaka 
i svi su bili iznenađeni što se nisu nudila klasična 
pića, već im je bila baza pčelinjih proizvoda, prisjetio 
se Branko Dupor za kojeg se odmah pročulo kako 
priprema fine koktele i napitke kojima su osnova 
pčelinji proizvodi, pa je u 10 godina obišao svako 
mjesto u Slavoniji gdje postoji pčelarsko društvo, a i 
u susjednoj Mađarskoj je na nekoliko skupova tako-
đer prezentirao svoje proizvode. 

Najveći izazov u njegovoj pčelarskoj karijeri bio mu je 
kada je za jednu pčelarsku tvrtku u Hrvatskoj trebao 
pripremiti koktele, napitke i slastice za 600 osoba. A 
dok je još bio u punoj snazi, kako kaže, velika mu je 
želja bila po osmogodišnjim školama, educirati kako 
kuharice, tako i barem desetero do petnaestero dje-
ce kako bi isti mogli dalje propagirati pčelinje proi-
zvode u koktelima, napitcima i slasticama. 

- Nama pčelarima, kada pogledamo, pčelinji proi-
zvodi: med, cvjetni prah, propolis u su suštini samo 
sirovine, a to se može uz malo volje i zalaganja pre-
tvoriti, tj. oplemeniti u finalne proizvode za dobrobit 
svih ljudi, zaključio je Branko Dupor.  

KOKTELI
"MEJO KOKTEL"
Sastojci: 2 dcl jogurta, 1 svježi  žumanjak, 1 žlica 
meda, 1 žličica cvjetnog praha.
Postupak: med, jogurt i žumanjak dobro izmiješa-
mo, ulijemo u čašu i posipamo cvjetnim prahom.
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"ZLATNI KOKTEL"
Sastojci: 1 žlica meda, 1 svježi žumanjak, 1 dcl mli-
jeka, 1 muškatni oraščić.
Postupak: med i žumanjak dobro izmiješati i dodati 
mlijeko. Posipati naribanim muškatnim oraščićem.  
Umjesto hladnog mlijeka može se dodati i kipuće 
mlijeko.

"VIOLETA KOKTEL"
Sastojci: 1 žlica meda, 2 žlice sirupa od maline ili 
svježe maline, 1 svježe jaje, 1 dcl mlijeka.
Postupak: med, maline, jaje i mlijeko naglo miješati, 
paziti da se ne pjeni, uliti u veću čašu i ukrasiti šla-
gom. Upotrijebiti slamku.

"FLORA KOKTEL"
Sastojci: 2 izribane mrkve, sok od dvije jabuke, sok 
od pola limuna, 1 žlica meda.
Postupak: u sokovniku iscijediti mrkvu, jabuke i li-
mun. U mikser staviti dobiveni sok, nekoliko koc-
ki leda i žlicu meda. Kratko izmiješati i poslužiti uz 
slamku.

"VITAMINSKI KOKTEL"
Sastojci: 1 dcl soka od svježih jabuka,  pola dcl soka 
od svježe mrkve, pola dcl soka od naranče, 1 žlica 
meda.
Postupak: u mikser uliti sokove i dodati žlicu meda, 
kratko miješati. Poslužiti sa kolutom naranče.

NAMAZI
"NAMAZ SA SIROM I MEDOM"
Sastojci: 20 dkg svježeg sira, 2 žlice meda, sol, per-
šinov list, crni kruh.
Priprema: električnim mikserom umutiti jogurt, med, 
svježi sir i svježi nasjeckani peršin, dodati soli po že-
lji. Dobivenu kremu poslužimo sa crnim kruhom.

"KREMA OD SIRA S JABUKAMA"
Sastojci: 20 dkg svježeg kravljeg sira, 2 žlice meda, 
2 jabuke, malo soli, crni kruh.
Priprema: električnim mikserom 
umutiti sir i ribane jabuke, posoliti 
po želji. Kremu namazati na crni 
kruh (jabuke se mogu samo na-
ribati na kremu) ili posipati drugo 
svježe voće.

"KREMA S MEDOM I MRKVI-
cOM"
Sastojci: 30 dkg margarina (može 
i maslac), 2 žlice meda, 10 dkg 
svježe mrkve, malo soli, crni 
kruh.
Priprema: margarin (maslac) se 
zagrije da se može miješati. U 
margarin ili maslac umiješati med, 
cvjetni prah (pelud) i po želji malo 
soli. Kremu namazati na crni kruh 
i naribati svježe mrkve. Umjesto 
mrkve može se koristiti crvena 
repa.

"ZOBENE PAHULJIcE U MEDU"
Sastojci: 20 dkg zobeni pahuljica, 2 žlice meda,  20 
dkg svježeg voća, 5 dcl mlijeka.
Priprema: pahuljice malo prokuhamo u mlijeku, 
kada se ohlade, dodati med. Razdijeliti u zdjelice, 
po površini poredamo svježe voće. Umjesto zobenih 
pahuljica možemo koristiti pahuljice od ječma, raži 
ili pšenice.

FRAPE
"VOćNI FRAPE"
Sastojci: 50 g meda, pola banane, 4 cl slatkog vrhnja 
(šlag), 8 cl soka od svježih breskvi, 8 cl soka od jabu-
ka, 1 kugla sladoleda od breskve, dekorativni štapić.
Priprema: U mikser staviti narezane banane, vrhnje, 
sok od jabuka, svježi sok od bresaka, kratko izmik-
sati. Uliti u visoku čašu, dodati kuglu sladoleda i 
ukrasiti voćnim štapićem.

"FRAPE  OD MALINA"
Sastojci: 10 dkg svježih malina (2 velike žlice), 10 cl 
mlijeka, 10 cl meda, 1 kugla sladoleda od vanilije, 
šlag, ukrasna slamka.
Priprema: u mikser staviti svježe maline, med, mli-
jeko, naglo miksati, nekoliko sekundi. Uliti u visoku 
čašu, dodati sladoled i ukrasiti šlagom. Poslužiti uz 
šalicu i slamku.

PROIZVODNI 
OBRT

"APIGROUP"

5. KOLOVOZA 1995., 

DVOR

gsm: 095/828-53-73

PROIZVODNJA 
KOŠNICA I 

DIJELOVA ZA 
KOŠNICE
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Donacija meda za potrebe socijalne skrbi

Povodom  dana Sv. Ambrozija - zaštitnika pčela i 
pčelara, 11. prosinca 2011. održali smo svečanu 
skupštinu na kojoj je predavanje o preventivnoj za-
štiti pčela održao dr. sc. Damir  Šekulja. 

Naša udruga tradicionalno, već četvrtu godinu zare-
dom, sudjeluje u dobrotvornim akcijama, a budući 
da je mjesec prosinac poznat po darivanju, tako smo 
i na ovoj skupštini prikupili 30 kilograma meda koje 
smo donirali Općini Malinska-Dubašica za potre-
be Centra za socijalnu skrb. Dobrotvorni prilog smo 
uručili pročelnici Općine gospođi Lidiji Kovačić.

Nedjeljko Mrakovčić, predsjednik udruge

Blagdansko darivanje u Đurđevcu

Povodom božićnih blagdana pčelarska udruga „Ba-
grem“ iz Đurđevca uručila je dobrotvorne priloge 
štićenicima udruge za pomoć osobama s men-
talnom retardacijom iz Đurđevca u obliku meda, 
kolača i voštanih odljeva. Predstavnika pčelara - 
dopredsjednika udruge Tomislava Patačka primili 
su: Jelena, Lidija, Maja, Željka i Mirko, te njihova 
teta Ivana. Prilikom predaje u prostorijama udruge 
bili su prisutni samo članovi koji ne pohađaju na-
stavu, ali to ih nije spriječilo da druženje protekne 
u veselju. 

U vrlo otvorenom razgovoru, uz kavu, članovi su 
proveli gosta po svojim novouređenim prostorijama 
u kojima borave, rade i stvaraju. Jedino su se poža-
lili kako moraju štedjeti na grijanju zbog prevelikih 
računa. Tomislav im je ukratko objasnio kako se 
dolazi do meda i obećao da će iduće godine pčelari 
prikupiti još više donacija kojima će ih usrećiti. 

Na sastanku je predstavnik pčelara u znak zahvale 
primio dar od članova udruge.

Med, medenjake, voštane figurice i dr. darivali su:
pčelarska udruga „Bagrem“ iz Đurđevca, „Apimed“ 
iz Đurđevca, pčelarke i pčelari: Sedmak, Pintar, 
Dokuš, Prilika, Petrović, Mladić, Volarić Andrija, 
Kopričanec, Smes Dražen, Patačko, Volarić Mijo, 
Gašpari, Gašparov i Mihac.

Zahvaljujemo svima koji su pomogli.

Dražen Mihac

Održana izborna skupština udruge pče-
lara „Kadulja“ iz Neuma

U Neumu je 17. prosinca održana redovna Iz-
borna skupština udruge pčelara „Kadulja“. Osim 
dnevnog reda Izborne skupštine, svakako treba 
istaknuti da su osim pčelara udruge, skupštini pri-
sustvovali  i gosti  udruga iz susjedstva: Opuzena, 
Metkovića, Makarske, Čapljine, Ljubuškog, Či-
tluka i Mostara, kao i predstavnici Veterinarskog 
zavoda iz Mostara. Predsjednik Zdravko Konje-
vod u izvješću o radu udruge posebno je istaknuo 
da su pčelari Neuma sudjelovali na izložbama 
meda i pčelinjih proizvoda u Dubrovniku, Metko-
viću, Mostaru i Međugorju te posjetili pčelarske 
skupove u Gudovcu i Splitu, kao i organizaciji ne-
koliko pčelarskih manifestacija u Neumu.

Na skupštini je izabran Upravni odbor od 7 člano-
va: Zdravko Konjevod, Mato Jogunica, Grga Raič, 
Ilija Krešić, Ante Maslać, Mato Krmek i Luka Mu-
stapić; Nadzorni odbor od 3 člana: Stjepo Škobo, 
Đuka Bogoje i Željko Obad, kao i Sud časti od 3 
člana: Vlado Novković, Vide Raič i Mato Putica. 
Iz Upravnog odbora za predsjednika je ponov-
no izabran Zdravko Konjevod, a za tajnika Mato 
Jogunica.

Nakon izbornog dijela skupštine nastavljeno je s 
domjenkom i pčelarskim razgovorima do kasno u 
noć.

Milan Jaćimović
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PČELARSKI SAVEZ VUKOVARSKO-SRIJEMSKE ŽUPANIJE
i

HRVATSKI PČELARSKI SAVEZ

Pozivaju Vas na

9. PČELARSKE DANE

Međunarodni Pčelarski sajam opreme i pčelinjih proizvoda i stručno-znanstveni skup

9. i 10. ožujka 2012. u Vinkovcima

Sportski park Lenije

Pokrovitelji: Ministarstvo poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvoja, Ministarstvo gospodar-
stva, rada i poduzetništva, Hrvatska gospodarska komora, Vukovarsko-srijemska županija 

i Grad Vinkovci.

Suorganizatori: Savez pčelara Osiječko-baranjske županije, Pčelarske udruge Brodsko-
posavske županije, Poljoprivredni fakultet iz Osijeka i Vinkovaca, Hrvatski veterinarski in-

stitut, Veterinarski zavod iz Vinkovaca.
 
Na sajmu očekujemo osamdesetak izlagača iz Hrvatske i susjednih zemalja, te nekoliko 
tisuća posjetitelja (pčelara i građana).
                
Osim prodaje pčelarske opreme po najpovoljnijim cijenama, za 9. pčelarske dane pripremili 
smo i poseban odjel za doček pčelara, uz pčelarske razgovore, kao i poseban program koji 
je predviđen za škole i vrtiće.
                         
Stručno-znanstveni skup odvijat će se u prostoru Poljoprivrednog fakulteta u Vinkovcima, 
sa središnjom temom: Dobra pčelarska praksa, na kojem će svoje predavanja iznijeti struč-
njaci i znanstvenici iz Hrvatske i susjednih zemalja. Cijena ulaznice je 30 kuna.

PROGRAM MANIFESTAcIJE
PETAK, 9. ožujka 2012.
11:00 - Otvorenje manifestacije na sajamskom prostoru Lenije uz prigodne govore i kultur-
no-umjetnički program za posjetitelje mlađih uzrasta.

Pčelarska večer uz prigodni program:
20:00 - Pčelarski bal u restoranu hotela „Slavonija“ u Vinkovcima, gdje će po peti puta biti 
upriličen izbor pčelarske kraljice u Vukovarsko-srijemskoj županiji i Republici Hrvatskoj. Ci-
jena ulaznica je 100 kuna. Ulaznice se mogu rezervirati preko pčelarskih udruga Pčelarskog 
saveza Vukovarsko-srijemske županije.

SUBOTA, 10. ožujka 2012.
10:00 - Svečano otvorenje uz prigodne govore pokrovitelja i gostiju.
11:00 - Kulturno umjetnički program na sajamskom djelu manifestacije - teniska dvorana Lenije.

Tema 9. pčelarskih dana je "Dobra pčelarska praksa"

11:00 - Dobra pčelarska praksa - Zlatko Tomljanović, dr. vet. med.
12:00 - Dvomatično pčelarenje LR košnicama - Asmir Duraković, pčelar - praktičar
13:30 - Nozemoza i vapnenasto leglo - prof. dr. sc. Zoran Stanimirović

Poslije svakog predavanja okrugli stol predavača i pčelara.

Na kraju podjela nagrada i diploma po objavljenim natječajima.

Kontakt osoba: predsjednik Pčelarskog saveza Vukovarsko-srijemske županije Željko Šu-
ran;  Kolodvorska 94, 32 271 Andrijaševci, Hrvatska; tel. 00385/32-372-140 i 095/522-99-
96, e-mail adresa: zeljko.suran@net.hr
Opširnije na: www.pcelica.hr
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Pod pokroviteljstvom Sisačko-moslavačke županice Marine Lovrić Merzel, 
Ministarstva poljoprivrede i Hrvatske poljoprivredne komore, 

 
Zajednica pčelarskih udruga Sisačko-moslavačke županije, 

Turistička zajednica Općine Topusko i Top-Terme d.o.o. Topusko
organiziraju

12. DANE MEDA „ZLATNA PČELA“ 
i

7. ŽUPANIJSKO OcJENJIVANJE MEDA
 

pčelarsku izložbu, prodaju pčelinjih proizvoda i opreme, stručno-znastveni skup i “Pčelarski bal”

 
11. i 12. veljače 2012. godine

 
PROGRAM MANIFESTACIJE 

 
SUBOTA, 11. veljače
7:00 do 8:00 - postavljanje štandova
9:00 - otvaranje izložbe
10:15 do 10:45 - pročelnik upravnog odijela za poljoprivredu, šumarstvo i vodno gospodarstvo Sisačko-
moslavačke županije mr. sc. Zoran Vasić; tema: O poticajnim mjerama Županije u poljoprivredi (pčelarstvo)
10:45 do 11:45 - predsjednik Hrvatskog pčelarskog saveza Martin Kranjec; tema: Uloga HPS-a u poljo-
privrednoj politici s osvrtom na pčelarstvo
11:50 do 12:50 - prof. Maja Dražić; tema: Kontrola kvalitete meda s osvrtom na laboratorij u Križevcima
13:00 do 14:00 - ručak
14:00 do 15:30 - prof. dr. Željka Matašin: tema: Prepoznavanje i suzbijanje pčelinjih bolesti
15:45 do 17:00 - Veroljub Umeljić; tema: Priprema pčelinjih zajednica za bagremovu pašu i razrojavanje
16:30 - dolazak ministra poljoprivrede Tihomira Jakovine i suradnika; Obilazak izložbe (poseban program)
17:00 do 18:00 - dr. Josip Lončar; tema: Apiterapija
 
 19:00 - “Pčelarski bal”
  - hrvatska državna himna u izvedbi HAKUD-a “Topusko” Topusko
  - Tomislav Krapljan, predsjednik ZPU Sisačko-moslavačke županije, prigodan govor
  - Marina Lovrić Merzel, Sisačko-moslavačka županica, prigodan govor
  - Tihomir Jakovina, ministar poljoprivrede, prigodan govor
  - nastup Udruge “Dvorska lepeza” Topusko
  - dodjela diploma i nagrada pčelarima
  - svečana večera
  - druženje i zabava uz glazbenu skupinu “20 do asa”
 
NEDJELJA, 12. veljače
9:00 - otvaranje izložbenog prostora
10:00 do 11:00 - Igor Petrović dipl. ing; tema: Profitabilno pčelarenje 
11:00 - prof. dr. Nikola Kezić, predavanje za goste; tema: Upotreba meda u svakodnevnom životu
12:00 - Gordana Hegić, mag. ing. agronomije, predavanje za goste; tema: o medu u ulozi ljepote; “Dan 
otvorenih vrata” salona za ljepotu; tretman medom 
13:00 - ručak; zatvaranje manifestacije
 
Kontakt:  Tomislav Krapljan, dipl. ing. - 098/909-35-23
     Zdenko Jakubek - 091/509-82-39
     Dragoljub Arbutina - 099/753-10-33
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Prodajem sjeme facelije iz 2011. Dostava pouzećem ili 
po dogovoru.
GSM. 099/271-2130

Prodajem 20 AŽ nukleusa s prošlogodišnjim maticama.
GSM. 099/5910-740

Prodajem kamion TAM 170 preuređen za pčelarenje s 
84 košnice.
GSM. 099/7316-328

Kupujem više zajednica iz 5 -7 okvirnih nukleusa AŽ 
standard.
GSM. 091/588-4400

Prodajem kamion MAN 8.150, 92. godina, u dobrom 
stanju, kabina i šasija bez sanduka, duljina 6.20, visina 
šasije 105 cm, napravljen servis, novi akumulatori. Ci-
jena 20.000 kuna.
GSM. 098/383-306

Prodajem veći broj zajednica na LR okvirima, cijena po 
dogovoru.
Tel. 034/249-330

Prodajem staro imanje, drvena kuća i gospodarske 
zgrade prilagođene pčelarenju s 2200 m2 voćnjaka. 
Tuheljske toplice.
GSM. 098/1837-004

Prodajem 30 AŽ standard (10+10) košnica s pčelama. 
Cijena 830 kn/košnica za kupnju svih 30. Lokacija Kar-
lovac. Mario.  
GSM. 098/247-185

Prodajem pčele u LR košnicama sa jednim nastavkom. 
Postoji mogućnost prodaje pčela na okvirima. 
GSM. 098/204-376

Prodaje se prikolica za prijevoz 32 košnice LR ili AŽ 
pogodna za vuču traktorom. Bjelovar.
GSM. 091/798-65-99

Prodajem sjeme facelije iz 2011.
Tel. 035/347-541

Prodajem 7 pčelinjih zajednica na AŽ okvirima iz 7-o-
kvirnih nukleusa s mladim maticama.
GSM. 095/5439-249

Prodajem pčele iz 7-okvirnih AŽ-standard nukleusa, 
mlade matice.
GSM. 098/1964-518; Tel. 047/581-518

Prodajem pčele na AŽ okvirima i rojeve.
GSM. 098/1957-448; Tel. 040/333-194

Prodajem pčele na LR okvirima.
GSM. 098/182-0787; Tel. 044/815-442

Prodajem 30-40 pčelinjih zajednica na LR okvirima. Županja.
GSM. 098/962-7615
Tel. 032/841-224 – iza 15 sati

Prodajem pčele na LR okvirima i komplete s pčelama 
te pčele iz 5-okvirnih AŽ nukleusa.
GSM. 098/862-960; Tel. 044/608-533

Prodajem kamion TAM 170 T14 s 69 AŽ- standard 
košnica s pčelama. Cijena 11.500 eura ili nakon bagre-
ma 9.500 eura. Karlovac.
GSM. 091/1617-570

Prodajem pčelinje zajednice na LR okvirima. Sisak.
Tel. 044/713-364
GSM. 098/1965-063

Prodajem med, kesten i bagrem te više mladih pčeli-
njih zajednica na 7 AŽ-standard okvira. Čakovec.
GSM. 098/749-131

Prodajem 50 LR košnica i 20 AŽ-grom košnica sa pče-
lama, a može i bez.
GSM. 091/522-9620

Prodajem ručnu prešu za satne osnove njemačke pro-
izvodnje i biber crijep polovni 5500 komada.
GSM. 098/975-9745

Prodajem pčelinja zajednice na LR okvirima. Istra.
GSM. 091/5284-612

Prodajem pčele na LR okvirima iz 6-okvirnih nukleusa.
Tel. 021/856-020

Prodajem pčele iz 5 i 7-okvirnih AŽ-standard nukleusa. 
Popovača.
GSM. 091/8949-776

Prodajem pčele iz 7-okvirnih AŽ-standard nukleusa, te 
kupujem prazne 7- okvirne AŽ-standard nukleuse.
Tel. 048/896-004, GSM. 098/983-8313 

Prodajem sjeme heljde.
GSM. 098/607-068

Prodajem pčelinje zajednice na LR okvirima.
GSM. 091/536-1200

Prodajem FAP 1314 sa 78 AŽ-10 košnica s pčelama 
u blizini Sunje.
GSM. 099/3700-313

Prodajem pčele na LR okvirma.
GSM. 098/360-201; Tel. 034/237-298

Stanica za uzgoj i oplodnju matica „CARNICA M&A“ 
prima predbilježbe za matice. Uzgajivač Marko Križ.
GSM. 098/9858-454

Prodajem pčele na LR okvirima iz 5 i 6-okvirnih nukleusa.
GSM. 099/512-5025

Prodajem 900 kg meda od bagrema po 30 kn/kg.
GSM. 091/7555-100

Prodajem AŽ-standard i AŽ-grom lipove okvire po 2.5 
kn/komadu.
GSM. 098/356-023

Prodajem 50-tak pčelinjih zajednica na 10 LR okvira, 
može i komplet.
GSM. 099/6750-179

Prodajem krajem ožujka više pčelinjih zajednica na 10 
LR okvira.
GSM. 091/7399-609, 099/3538-669

Prodajem sjeme facelije iz 2011. Cijena povoljna.
Tel. 035/345-233

Prodajem pčele na AŽ-standard okvirima.
GSM. 091/1648-186
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 4.200 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na broj žiro-računa 2484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u mje-
secu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     

Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.

Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najma-
nje 10 riječi.

Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.
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OTKUPLJUJEMO 
 

PROPOLIS

HEDERA d.o.o. 
Put Vrbovnika bb,  

21311 Stobreč
Tel./Fax: 385 (0)21/32-54-10


